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سرمقاله

شرایط ایجاد ثبات 
در بازار خودرو 

با توجه بــه اینکه مباحث 
خبری می تواند از نظر روانی 
روی بازار تاثیرگذار باشــد 
می شود انتظار داشت طی 
یک تا دو ماه آینده همچنــان قیمت خودروها با 
کاهش مواجه شود. اصولاً بازار خودرو، چند مولفه 
دارد و فقط یک مولفه ندارد. یک مولفه کلی، مربوط 
به شرایط کلان کشــور بوده و در این حوزه، بحث 
اصلی این است که آیا شــرایط کلان اقتصادی و 
سیاسی کشور، ملتهب اســت یا ملتهب نیست. 
هر وقت شرایط کلان اقتصادی و سیاسی کشور، 
 ملتهب شود، چنین مشکلاتی هم در بازار خودرو 

رخ می دهد...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو 
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ورود دانش بنیان ها به 
تامین نیازهای الکترونیک

رشد و ارتقای بخش صنعت به رونق تولید منجر شد

هداست سرمایه های سرگردان به بخش تولید
صفحه3

صفحه3

ریزش گسترده  قیمت ها  در  بازار خودرو
سقوط   قیمت   خودرو   در   راه   است

به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، عصر امروز طی مراسمی با حضور روح الله 
دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محمدصادق خیاطیان، رئیس 
صندوق نــوآوری و شــکوفایی و مهــدی اخوان، 
مدیرعامل شرکت ارتباطات سیار ایران، توافق نامه 
سه جانبه همکاری »توسعه زیســت بوم نوآوری، 
بازار و افزایش عمق بومی سازی فناوری الکترونیک 
و میکروالکترونیک زیرساخت های مخابرات سیار« 
به امضا رســید. معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری طی سخنانی در آیین 
امضای این توافق نامه که در محل شرکت ارتباطات 
سیار ایران )همراه اول( برگزار شد با اشاره به ظرفیت 
و توانمندی شــرکت های دانش بنیــان در تامین 
راهبردی ترین نیازهــای فناورانه صنعت مخابرات 
و ارتباطات سیار، عنوان کرد: پیوند توانمندی های 
شرکت های دانش بنیان با نیازهای فناورانه و نوآورانه 
می تواند به شکل گیری یک اقتصاد بزرگ منجر شود 
و در این مسیر معاونت علمی آماده است تا از ایجاد 
یک تعامل و پیوند میان شرکت های دانش بنیان و 
شرکت هایی که در حوزه های مورد نیاز اپراتورها و 
شرکت های ارائه دهنده  خدمات مخابراتی فعالیت 
می کنند، حمایت کند. دهقانی با اشــاره به این که 
توافق نامه ها یــک گام فراتــر از تفاهم نامه ها و در 
مرحله اجرایی و عملیاتی اســت و با قراردادها، کار 
را پیش می برد، عنوان کرد: در رویکرد جدید معاونت 
علمی با تدوین توافق نامه ها، عــدد و رقم، راهبرد و 
مسیر مشخص است و ذیل آن قراردادهای متنوع 
تعریف می شــود. معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری با بیان این که امید دارد 
این موافقتنامه زمینه ساز کار عملیاتی برای پیوند 
توانمندی  شرکت های دانش بنیان و فناور به حوزه 

ارتباطات سیار و شکل گیری...

اجتماعی

معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان بیمه سلامت 
ایران ضمن تشــریح دســتاوردهای نسخه نویســی 
الکترونیک در کشــور گفت: ۹۸ درصد نسخ دارویی 

تیرماه سال جاری تمام الکترونیک بوده است.
مهدی رضایی درخصوص نتایج اجرای نسخه نویسی 
الکترونیکی گفت: این طرح دســتاوردهای بسیاری 
برای کشور داشــته که می توان به کاهش مراجعات 
حضوری غیر ضرور جهت دریافت خدمات، پیاده سازی 
گایدلاین ها و دستورالعمل های بیمه ای در سامانه های 
الکترونیک، اجرای طرح دارویار در بستر الکترونیک، 
اجرای طرح بســته های حمایتی بیمــاران خاص و 
صعب العلاج، خدمات توانبخشی مورد نیاز توان خواهان 
و خدمات بســته درمان ناباروری و حمایت از جوانی 

جمعیت در بستر الکترونیک اشاره کرد.
معاون بیمه و خدمات ســلامت سازمان بیمه سلامت 
ایران، با اشاره به اینکه حفظ سوابق برای تشکیل پرونده 
الکترونیک ســلامت، امکان بروز رسانی قواعد به طور 
متمرکز بدون نیاز به بروز رسانی در سامانه های مجزا 
و در نتیجه صرفه جویی منابع از دیگر نتایج اجرای طرح 
نسخه نویسی الکترونیکی اســت، افزود: امکان خرید 
راهبردی خدمات سلامت، رسیدگی برخط و در نتیجه 

ایجاد شفافیت در مبلغ قابل پرداخت به مراکز، کاهش 
مدت زمان رسیدگی به اسناد و در نتیجه بهبود فرآیند 
پرداخت مطالبات مراکز و وجود اطلاعات برخط، شفاف و 
تجمیع شده از دریافت خدمات از آثار مثبت اجرای طرح 
نسخه نویسی الکترونیک است. وی با بیان اینکه در تیرماه 
سال جاری تعداد کل نسخ الکترونیک تحویلی دارو و 
خدمات پاراکلینیک حدود ۶ میلیون نسخه بوده است، 
تاکید کرد: از این تعداد ۹۸ درصد آن تمام الکترونیک 
بوده اســت که این آمار در مورد پزشــکان غیر طرف 
قرارداد ۹۷ درصد است، همچنین ۴۰ درصد این نسخ 
تجویزهایی است که توسط پزشکان بخش خصوصی در 
سامانه ثبت شده و ۵۶ درصد آن مربوط به تجویزهای 
پزشکان بخش دولتی)دانشگاهی و غیردانشگاهی( و 
حدود ۴ درصد پزشکان سایر بخش ها )خیریه و عمومی 
غیردولتی( است. معاون بیمه و خدمات سلامت سازمان 
بیمه سلامت ایران اظهار داشت: همچنین ۶۰ درصد 
این نسخ تجویزهایی اســت که توسط پزشکان بخش 
خصوصی در سامانه ثبت شده و ۳۸ درصد آن مربوط 
به تجویزهای پزشــکان بخش دولتی )دانشــگاهی و 
غیردانشگاهی( و حدود ۲ درصد پزشکان سایر بخش ها 

)خیریه و عمومی غیردولتی( بوده است.

دبیرکل سازمان بین المللی کار )ILO( گفته است 
که آینده میلیون ها کودک با افزایش ترک تحصیل 
و کار اجباری آنها در خطر اســت. دبیرکل سازمان 
بین المللی کار می گوید: مشکلات اقتصاد جهانی به 
»پسرفت« در زمینه بهبود کیفیت زندگی کودکان 

در مناطق مختلف دنیا منجر شده است.
او که خواهــان واکنش فــوری بین المللی در این 
خصوص شده می گوید: برخی از کارهای اجباری که 
کودکان درگیر آن می شوند از بدترین شکل های کار 
کردن است. به گفته وی، ترکیب پیامدهای شیوع 
کووید۱۹ و افزایش تورم و هزینه های زندگی در پی 
آن، اوضاع را بدتر کرده است. اگر هم اکنون دست 
به اقدامی قاطع و سریع نزنیم وضعیت بدتر و بدتر 

خواهد شد.
این مقام ســازمان ملــل متحد گفــت: داده های 
جمع آوری شده از سوی سازمان ملل متحد در اوایل 
سال ۲۰۲۰ نشان می دهد که برای اولین بار در ۲۰ 
سال گذشته پیشرفت جهانی برای پایان کار کودکان 
متوقف شده اســت و حالا نزدیک به ۱۶۰ میلیون 
کودک در جهان کار اجباری می کنند. به گفته او، 

این داده ها نشان دهنده ادامه رشد این روند است.
دبیر کل سازمان بین المللی کار افزود: فشار افزایش 
هزینه های زندگی در کشورهای مختلف جهان که 
بخشی به دلیل افزایش قیمت مواد غذایی و انرژی در 
دنیاست برای بعضی از خانواده ها منجر به این شده 
که روزی یک وعده غذایی هم نداشــته باشند و در 

برخی موارد این افزایش هزینه ها منجر به »بدترین 
شکل کار کودکان« شده است.

یک دختر ۱۴ ساله در شهر ساحلی »مومباسا« در 
جنوب شرقی کنیا در این باره به خبرنگاران گفته 
است که چاره ای جز جست وجو برای کار ندارد چون 
مادرش از پس تامین هزینه های غذا و مدرسه برای او 
و دو خواهر و برادرش برنمی آید. او گفت که برای پول 
درآوردن لباس می شوید و مو می بافد. او می گوید 
وقتی به مدرسه می رود، گاهی آنقدر گرسنه است 

که نمی تواند قلم را برای نوشتن در دست بگیرد.
مادر این دختر نیز به بی بی سی گفت که درخواستِ 
انجام چنین کاری از یک دختربچه کار آسانی نیست 
اما خودش بعد از همه گیری کرونا شغلش را از دست 
داده و قادر به تامین هزینه های خانواده خود نیست 
و حالا نمی تواند با شستن لباس هزینه های زندگی 

را تامین کند.
او می گوید: قلبم شکسته است. من هم دوست دارم 
فرزندم مثل بچه های دیگر به مدرسه برود و بتواند 
شــغل خوبی پیدا کند که در آینده به کارش بیاید 
اما چون چاره دیگری ندارم مجبور است این کار را 
انجام دهد. دبیرکل سازمان بین المللی کار می گوید 
که در کشورهای کم درآمد، متوسط و با درآمد بالا 
در بخش هایی از جمله کشاورزی، معدن و ساخت 
و ساز شاهد افزایش کار کودکان هستیم. او گفت: 
واضح است که در یک لحظه حیاتی هستیم و فقر، 

عامل اصلی این وضعیت است.

وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی در بازدید 
از اتاق وضعیت ســتاد مردمــی اربعین، گفت: 
مردمی ســازی حــوزه فرهنگ، هنر و رســانه 

مهمترین راهبرد این وزارتخانه است.
محمدمهدی اسماعیلی در بازدید از اتاق وضعیت 
ستاد مردمی اربعین با حضور در جمع مدیران 
و دســت اندرکاران اتاق وضعیت پس از استماع 
اظهارات حاج حســین یکتا نماینده تشکل ها و 
فعالان مردمی در ســتاد مرکزی اربعین که به 
صورت آنلاین صورت گرفت، اظهارداشت: اساسا 
دنبال این هستیم که فرهنگ و هنر مردمی شود 
و عموم جوانان و نوجوانان ایرانی زیر این چتر قرار 
گیرند. یعنی ۹۹ درصد بچه های ایرانی با همین 
قرائت و نگاه جزو سپاه حضرت بقیه الله الاعظم 

هستند.
وی افــزود: در نهادهای زیــر مجموعه وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز این موضوع را دنبال 
می کنیم. از جمله حجت الاســلام سیدکمیل 
باقــرزاده رایــزن فرهنگی ســازمان فرهنگ و 
ارتباطات اســلامی در لبنان که به اردوگاه های 
فلســطینی ها می رود و تلاش می کند فرهنگ 

ناب حسینی را گسترش دهد.
اســماعیلی با اشــاره به اینکه نیروهای جوان و 

پرتلاشی مانند آقای باقرزاده برای ترویج فرهنگ 
ایرانی اسلامی در خارج از کشور انتخاب شده اند، 
افزود: رایزنان فرهنگی کشــورمان در خارج از 
کشور تلاش می کنند تا فرهنگ ناب حسینی را 

گسترش دهند و هر رو مشغول فعالیت هستند.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین به سازمان 
حج و زیارت از دیگــر زیرمجموعه های وزارت 
فرهنگ اشــاره کرد و گفت: ما در سازمان حج 
و زیارت نیز این نگاه را داریم و در این ســازمان 
شــورای اندیش ورزی تشــکیل شــده است. 
اســماعیلی با دعوت از حســین یکتا )نماینده 
تشــکل ها و فعالان مردمی در ســتاد مرکزی 
اربعین( برای شرکت در نشســت های شورای 
اندیش ورزی سازمان حج و زیارت به عنوان  عضو 
شورا اظهار داشت: باید تلاش کنیم تمام دوستان 
انقلابی در این نشست حاضر شوند تا در آنجا هم 

بتوانیم تحرکات لازم را داشته باشیم.
وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی گفت: در حال 
حاضر فعالیت های مهمی را در دست انجام داریم 
ان شاءالله تمامی هموطنان و زائران امام حسین 
)ع( که به سلامت از پیاده روی اربعین به کشور 
بازگردند جلســاتی را درباره توفیقات این سفر 

معنوی برگزار خواهیم کرد.

وزیر دفاع یادآور شد: در مهرماه آینده همه تحریم های 
ظالمانه تسلیحاتی کشور پایان می یابد؛ لذا جهان بار دیگر 
بر شفافیت، مسئولیت پذیری و عمل به تعهدات جمهوری 
اسلامی ایران صحه خواهد گذاشت. به گزارش وزارت 
دفاع، متن یادداشت امیر سرتیپ محمدرضا آشتیانی 
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در روزنامه عربی 
الوفاق به این شرح است: »  روز صنعت دفاعی تجلی امید 
و تبلور اقتدار دفاعی بر اساس رهنامه دفاعی مبتنی بر 
هوشمندی، پویایی، خودباوری و خوداتکایی در »تولید 

قدرت و امنیت« جمهوری اسلامی ایران است.
صنایع دفاعی جمهوری اسلامی ایران به سطحی از 
بلوغ و شکوفائی رسیده اســت که می تواند به محل 
پیوند و نقطه اتصال مناسبات دفاعی، فنی و فناورانه 
با کشورهای مستقل و هم ســو قرار گیرد. در مورد 
اهمیت صنایع دفاعی و جایگاه آن در سیاست های 
دفاعــی صلح دوســتانه جمهوری اســلامی ایران 
نکاتی قابل طرح اســت. یکی از مهمترین وظایف و 
مأموریت های وزارت دفاع در جمهوری اسلامی ایران، 
»تولید قدرت و  امنیت« از طریق توسعه ظرفیت ها و 
قابلیت های صنایع دفاعی، با تمرکز بر طراحی و تولید 
نیازمندی های تسلیحاتی کشــور است. به عبارتی 
دیگر، وزارت دفاع جمهوری اسلامی ایران یک سازمان 

اقتدارآفرین در عرصه ملی است که تلاش می کند از 
مسیر قابلیت سازی و نوآوری های نظامی و دفاعی، 

برای کشور »مزیت راهبردی« خلق نماید.
نکته مهم دیگری که در خصوص صنایع دفاعی باید 
به آن اشــاره کرد، پویایی، درون زایی، اتکای داخلی 
و همچنین استقلال در صنعت دفاعی است. چنین 
ویژگی این امکان را به صنعــت دفاعی می دهد که 
کمترین آســیب را از تکانه ها، تحریم ها و فشارهای 
بیرونی دریافت نماید. همچنین خوداتکایی و عدم 
وابستگی خارجی در صنعت دفاعی فرصت مناسبی را 
برای همکاری های دو و چندجانبه بین المللی به ویژه 
انتقال فناوری با کشــورهای همکار و دوست فراهم 
خواهد آورد. مزیت های راهبردی ایجاد شده از چنان 
اهمیتی برخوردارند که در طول چند دهه گذشــته 
ضمن ارتقای قدرت بازدارندگی مؤثر دفاعی، منجر به 
ایجاد وزنه تعادل، ثبات و امنیت در محیط منطقه ای و 
بین المللی گردیده است.  امروز تسلیحات و تجهیزات 
صنعت دفاعی جمهوری اســلامی ایران، اثربخشی 
و تعیین کنندگی خود را در صحنه هــای نبرد و به 
ویژه مبارزه با تروریسم به اثبات رسانده و بسیاری از 
کشورها با دیدن این واقعیت، به دنبال توسعه همکاری 

دفاعی با جمهوری اسلامی ایران هستند.

رییس مرکز پژوهش هــای مجلس با بیان اینکه 
تعاونی ها به دلیل مردمی بودن فسادپذیری کمتری 
دارند، گفت: تعاونی ها نمادی از شرف اقتصادی 
هستند. به گزارش روابط عمومی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی، بابک نگاهداری، در روز 
تعاون با بیان اینکه زمینه تحول و پیشــرفت در 
جامعه با روحیه همکاری و تعامــل مردم ایجاد 
می شود، گفت: تحقق حکمرانی مردمی با مشارکت 
و همراهی مردم در امور حاکمیتی فراهم می شود 
که این مهم نیازمند پیاده ســازی ابزارهای بومی 

آن است.
وی با بیان اینکه قانون اساســی کشور در اصول 
متعدد بر لزوم حضور مــردم در عرصه حکمرانی 
تاکید داشته است، تصریح کرد: زمینه های قانونی 
مشارکت و حکمرانی مردمی در کشور وجود دارد 

که باید به صورت بالفعل درآید.
رییس مرکز پژوهش های مجلس با اشاره به اصل 
۴۴ قانون اساسی، یادآور شد: این اصل در جامعه، به 
عنوان حمایت از بخش خصوصی تعبیر شده است 
در حالی که در آن به موضوع تعاونی نیز اشاره شده و 
از همین رو باید جایگاه ویژه ای برای تعاون در کشور 
قائل شد. وی ادامه داد: خلاءهای اقتصادی که در 
بخش دولتی و خصوصی قادر به تکمیل آن نیستند 

به واسطه تعاونی ها قابل پرُ کردن است.
نگاهداری تعاونی ها را مســیری برای اســتقرار 
حکمرانی مردمی دانست و عنوان کرد: تعاونی ها با 

مشارکت مردم، خیرخواهی جمعی را در بخش های 
اقتصادی کشور پیاده ســازی می کنند و به دلیل 
مردمی بودن فسادپذیری کمتری دارند، از همین 
رو باید مورد توجه ویژه ای قرار گیرند. وی با بیان 
اینکه شــرافت در مباحث اقتصادی مانع از بروز 
فساد می شود، تاکید کرد: تعاونی ها نمادی از شرف 

اقتصادی هستند.
رییس مرکــز پژوهش های مجلس، با اشــاره به 
فرمایشات رهبر معظم انقلاب اسلامی در خصوص 
تشــکیل حلقه های میانی در کشور، توضیح داد: 
تعاونی ها در بخش اقتصادی از یک سو می توانند 
حلقه میانی بین دولت و مردم باشــند و از سوی 
دیگر مشارکت مردمی در امور اقتصادی و مردمی 
کردن اقتصاد را ارتقا بخشند. وی توسعه تعاونی ها 
دانش بنیان را از راهکارهــای تقویت نهاد تعاون 
در کشور برشمرد و عنوان کرد: با تعاملات دولت 
و مجلس در بخش های تقنین و اجــرا، اقدامات 
خوبی در حوزه  تعاونی ها به انجام رسیده است که 
البته هنوز هم جای کار در این زمینه وجود دارد و 

می بایست تقویت شود.
نگاهداری با اشاره به بازآرایی نظام بین الملل و لزوم 
جانمایی ایران در این زمینه، تصریح کرد: این روند 
لزوم بهره مندی ایران از زنجیره های ارزش اقتصادی 
ایجاد شده مسیرهای تجاری را بیش از پیش نمایان 
می کند که در تحقق آن باید جایگاهی برای بخش 

خصوصی و تعاونی  نیز قائل شد.

شوراهای پروانه ساخت آثار سینمایی و غیرسینمایی 
در جلسه اخیر با ۴ فیلم نامه سینمایی و ۳ فیلم نامه 
غیرسینمایی موافقت کردند. فیلم نامه های سینمایی 
»نابرادر« به تهیه کنندگی، کارگردانی و نویسندگی 
مهدی فخیم زاده، »نفس خــور« به تهیه کنندگی 
سید مازیار هاشمی، کارگردانی محمدمهدی کارت 
و نویســندگی محمدمهدی کارت و رضــا بهاروند، 
»نقطه صفر زمین« به تهیه کنندگی حبیب والی نژاد، 
کارگردانی و نویسندگی امیرعباس ربیعی، »گمشده« 
بــه تهیه کنندگی علی اکبــر ثقفــی، کارگردانی و 
نویسندگی مریم برزگر موافقت شورای پروانه ساخت 

سازمان سینمایی را اخذ کردند.
مهدی فخیم زاده که اکثر ما او را به سریال های اکشن 
و به اصطلاح پلیسی می شناســیم برای سینمایی 
»نابرادر« پروانه ساخت گرفته اســت، وی پیش از 
این و در ســال ۱۳۹۷ سینمایی »مشــت آخر« را 
تهیه کنندگــی و کارگردانی کرده بود. ســینمایی 
»هم نفس« فیلم قبلی این کارگردان است که ابتدا 
در ســال ۱۳۸۲ در ســینماها اکران و بعد از آن در 
سال ۱۳۸۳ به صورت سریالی ۵ قسمتی از تلویزیون 
پخش شد. محمدمهدی کارت فیلمساز دیگری است 
که برای »نفس خور« پروانه ســاخت گرفته است. 
این کارگردان که از دل ســینمای مستند وارد بدنه 
سینمای ایران شده است برای اولین بار در سال ۹۸ و 
در سی  و هشتمین دوره از جشنواره فیلم فجر با فیلم 

»شنای پروانه« دیده شــد. کارت بعد از آن با سریال 
»یاغی« در شبکه نمایش خانگی بیشتر از قبل مورد 
توجه مخاطب قرار گرفت. نکته جالب توجه در فیلم 
»نفس خور« همکاری رضا بهاروند با کارت اســت. 
 بهاروند یکی از نویســنده های ســریال پرمخاطب 

»پوست شیر« بود.
پروانه ساخت بعدی برای فیلم جدید امیرعباس ربیعی 
صادر شده اســت؛ کارگردانی که از دل باشگاه فیلم 
سوره بیرون آمده و تا کنون دو فیلم »ضد« و »لباس 
شخصی«  را ساخته و در دو دوره جشنواره فیلم فجر 
شرکت کرده است،  هر دو فیلم ربیعی سابقه توقیف را 
دارد. مریم برزگر هم که برای فیلم »گمشده« پروانه 
ســاخت گرفته پیش از این کارگردانی را در فضای 
تئاتر تجربه کرده و سابقه کارگردانی تله فیلم را هم 

در کارنامه د ارد.
همچنیــن فیلم نامــه  مســتند »دکتر پــری« به 
تهیه کنندگی پرهام جعفری، کارگردانی و نویسندگی 
غلام حســن هدایت، فیلم نامه های بلند داســتانی 
»محمد رسول« به تهیه کنندگی علی کریمی جلال، 
کارگردانی حســین عموئی تبریزی و نویسندگی 
تیرخش علی کیایی و محمــد دولت آبادی و »دایا« 
به تهیه کنندگــی و کارگردانی محمــد کریمی و 
نویسندگی الهام السادات حسینی موافقت شورای 
پروانه ساخت آثار غیر سینمایی سازمان سینمایی 

را دریافت کردند.

آینده میلیون ها کودک در جهان در خطر است

جزئیات تخفیف های بیمه ای برای دهک های درآمدی

همه تحریم های ظالمانه تسلیحاتی کشور پایان می یابد

تعاونی ها نمادی از شرف اقتصادی هستند
فخیم زاده، کارت و ربیعی پروانه ساخت گرفتند

سياسیفرهنگی 

اسماعیلی: مردمی سازی فرهنگ مهمترین راهبرد وزارت ارشاد است



اقتصاد2
ایران

احتمال گسترش امتیاز تشویقی 
کالابرگ الکترونیک 

مشاور معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی از انجام مذاکــرات با چند 
فروشگاه اینترنتی و آماده شــدن زیرساخت ها 
برای اتصال به طرح کالابــرگ الکترونیک خبر 
داد. سیدرضا یحیوی با اشــاره به اینکه در طرح 
کالابرگ الکترونیک ۱۱ قلم کالای اساسی طبق 
نظر انستیتوی تغذیه ایران به تایید رسیده است 
تا امنیت غذایی مردم تامین و فقر غذایی به طور 
کامل از بین برود، گفت: در فاز اول سراسری اجرای 
این طرح، ســه دهک اول درآمدی و مددجویان 
تحت پوشش سازمان بهزیستی و کمیته امداد امام 
خمینی )ره(، از امتیاز تشویقی بهره مند شدند به 
طوریکه اگر ۷۰ درصد مبلغ یارانه خود را از میان 
این ۱۱ قلم خریداری می کردند، مبلغ یارانه آنها ۲۰ 

درصد افزایش می یافت.
وی افزود: در مرحله دوم، سه دهک اول درآمدی 
و مددجویان تحت پوشــش سازمان بهزیستی و 
کمیته امداد امام خمینی )ره(، از امتیاز تشویقی 
بهره مند شدند، با این تفاوت که شرط بهره مندی 
از افزایش اعتبار خرید حداقل ۲۰۰ هزار تومان از 
اعتبار یارانه اعلام شد و درصورتی که سرپرستان 
خانوار این مبلــغ از یارانه خــود را از میان اقلام 
کالاهای اساســی خریداری می کردند، مشمول 

امتیاز تشویقی می شدند.
به گفته مشاور معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی، براســاس آخرین 
تصمیم گیری ها، در حال حاضر دهک یک تا پنج 
درآمدی و مددجویان تحت پوشــش ســازمان 
بهزیستی و کمیته امداد امام خمینی )ره(، مشمول 
دو امتیاز تشــویقی طرح کالابــرگ الکترونیک 
هستند؛ به عبارتی افراد مذکور در صورتی که مبلغ 
۲۰۰ هزار تومان از یارانه شان را از میان کالاهای 
اساسی تعریف شده در طرح کالابرگ الکترونیک، 
خریداری و مصرف کنند، مشمول دریافت ۱۲۰ 
هزار تومان یارانه تشویقی خواهند شد. همچنین 
تورمی که تا پایان ســال بر روی این اقلام ایجاد 

می شود، توسط دولت پوشش داده خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه در فاز اول ۲۹ میلیون نفر )سه 
دهک اول درآمدی+ مددجویان تحت پوشــش 
سازمان بهزیســتی و کمیته امداد امام خمینی 
)ره(( مشمول این امتیاز شدند که با اضافه شدن 
دهک های چهار و پنج به این طــرح، حدود ۱۹ 
میلیون نفر اضافه شــدند و اکنون می توان گفت 
جمعیت جامعه هدف به ۴۸ میلیون نفر رسیده 

است.
مشاور معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در پاسخ به این سوال که تاکنون چه 
تعداد خانوار از طرح کالابرگ الکترونیک استفاده 
کرده اند، توضیح داد: از ۱۷ مردادماه تاکنون بیش 
یک میلیون و ۷۰۰ هزار تراکنش انجام شــده و 
به عبارتی بیش از ۹۰۰ هــزار خانوار در این طرح 

مشارکت داشته اند.
یحیوی همچنین در خصوص برنامه دولت برای 
ارتقاء طرح کالابــرگ الکترونیک به دهک های 
درآمدی بالاتر، گفت: احتمال گســترش امتیاز 
تشویقی طرح کالابرگ الکترونیک به دهک های 
بالاتــر وجــود دارد و در صورتی کــه حاکمیت 
تصمیم گیری کند طرح بــه دهک های درآمدی 

بالاتر نیز تسری خواهد یافت.
وی ضمن اشــاره به اتصال بیــش از ۱۲۲ هزار 
فروشگاه به طرح کالابرگ الکترونیک، درخصوص 
اتصال فروشــگاه های مجازی به این طرح گفت: 
زیرساخت ها مهیا شــده و حتی با چند فروشگاه 
اینترنتی در این زمینه مذاکراتی شــده اســت. 
همچنین تست های عملیاتی صورت گرفته است 
تا خرید مردم از فروشــگاه های مجازی در طرح 
کالابرگ الکترونیک با این شــرایط تسهیل شود 
که منتظر اجرا از ســمت فروشگاه های اینترنتی 

هستیم.

۷۸ میلیون نفر ماهانه یارانه نقدی 
و معیشتی دریافت می کنند

سرپرست سازمان هدفمندی یارانه ها گفت: ماهانه 
به میزان ۲۶ هزار میلیارد تومان یارانه معیشتی به 

حساب ۷۸ میلیون نفر در کشور واریز می شود.
علی عسگری افزود: هر ماه علاوه بر یارانه نقدی 
و معیشتی، حدود ۳.۷ میلیارد تومان به حساب 
خانواده های تحت پوشش کمیته امداد و سازمان 

بهزیستی واریز می شود.
وی تصریح کرد: علاوه بــر این پرداخت ها، یارانه 
نان و دارو هم داریم که حــدود ۵۶ هزار میلیارد 
تومان بودجه مصوب امسال برای یارانه نان و ۶۹ 
هزار میلیارد تومان بودجه مصوب امســال برای 

یارانه دارو است.

اخبار

صنــدوق  مدیرعامــل 
کارآفرینی امید از پرداخت 
بیش از ۱۱ هــزار میلیارد 
تومان تسهیلات اشتغالزا 
از ســوی این صندوق طی 
دو سال دولت سیزدهم خبر داد. به گزارش ایسنا، 
صندوق کارآفرینی امید بــه عنوان بزرگترین نهاد 
حامی کســب و کارهای خرد و کوچک، روستایی 
و خانگی، نقش بســزایی در توســعه اشــتغال و 
کارآفرینی، توانمندســازی اقتصادی، رفع بیکاری 

و ایجاد اشتغال پایدار ایفا کرده است.
رویکرد صنــدوق کارآفرینی امیــد حمایت مالی 
از طرح های اشــتغالزا و پرداخت تسهیلات قرض 
الحسنه به کسب و کارهای خرد و کوچک بازار محور 
است که در کاهش بیکاری و افزایش تولید ناخالص 
داخلی موثر است. این صندوق در راستای رسالت 
خود برای حمایت از توسعه اشتغال، بخش اعظمی 
از منابع خود را در حمایــت از صاحبان طرح های 
اشتغالزا و کســب و کارهای بازار محور اختصاص 

داده و به سمت مشاغل پایدار هدایت کرده است.
آنطور که نعمت الله  رضایــی ـ مدیرعامل صندوق 
کارآفرینی امید خبر داده در دو سال گذشته بیش 
از ۷۰ هزار طرح توسط صندوق مورد حمایت قرار 

گرفته که بیش از ۲۰۰ هزار فرصت شغلی را به خود 
اختصاص داده اســت. به گفته وی دولت سیزدهم 
قول ایجاد یک میلیون شــغل در سال را داده است 
که این موضوع محقق شده و بر اساس نرخ بیکاری 

و بررسی های مرکز آمار ایران قابل بررسی است.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امیــد درعین حال از 
پرداخت بیش از ۱۱ هزار میلیارد تومان تســهیلات 

اشتغالزا توسط این صندوق در دو سال گذشته خبر داد 
و گفت: تاکنون بیش از ۹۵ درصد تسهیلات صندوق 
کارآفرینی امید به طرح های اشتغالزا پرداخت شده و 
عمده طرح های صندوق جزو طرح های خرد و کوچک و 
متوسط است که به سرعت جذب بازار اشتغال می شوند.
بر اساس آمارها ۳۲ درصد کارآفرینان و متقاضیان 
طرح های اشتغال مورد حمایت صندوق کارآفرینی 

امید را زنان تشــکیل داده و بیــش از ۴۷ درصد از 
شــاغلین این طرح ها بانوان بودند. نقش صندوق 
کارآفرینی امید، توســعه کارآفرینــی در جامعه، 
توانمندسازی اقتصادی، رفع بیکاری، ایجاد اشتغال 
پایدار محلی در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته 

و حمایت مالی از طرح های اشتغالزا است.
گزارش مرکــز برنامه ریزی و اطلاعــات راهبردی 
وزارت کار از روند پرداخت تســهیلات صندوق در 
سال ۱۴۰۰ نشان می دهد که ۵۸۷ هزار و ۸۶۵ فقره 
تسهیلات مصوب صندوق کارآفرینی امید به مبلغ 
۵۲ هزار و ۷۳ میلیارد ریال پرداخت شده که نسبت 

به سال ۱۳۹۹ رشد قابل توجهی داشته است.
در هفته دولت امسال ۷۰۰۰ طرح اشتغالزا از سوی 
صندوق کارآفرینی امید افتتاح و بهره برداری شد. 
سال گذشــته نیز بیش از ۴۰ هزار و ۸۰۰ کارگاه و 
کســب و کار خرد و کوچک و متوسط از تسهیلات 
صندوق کارآفرینی امید بهره مند شدند که موجب 
ایجاد بیش از ۱۰۶ هزار فرصت شغلی در کشور شد.

صندوق کارآفرینی امید در راســتای رسالت خود 
برای حمایت از ایجاد اشــتغال، بخش اعظم منابع 
خود را در حمایت از کســب و کارهای روستایی، 
زنان سرپرست خانوار، مشــاغل خانگی و کسب و 
کارهای خرد و متوسط بازار محور اختصاص داده و 
تسهیلات پرداختی را به سمت ایجاد اشتغال پایدار 

هدایت کرده است.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید خبر داد:

پرداخت بیش از ۱۱ همت تسهیلات اشتغالزا 

افزایش صــادرات محصولات 
فولادی 

صادرات محصولات فــولادی در ۵ ماه ابتدای 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته در 
مجموع ۱۵ درصد رشد داشته است. صادرات 
تیرآهن در ۵ ماهه ابتدای امسال ۷۸ هزار تن 
بوده اســت که با توجه به صــادرات ۴۴ هزار 
تنی در ۵ ماهه نخست سال گذشته صادرات 
این محصول ۷۷.۳ درصد رشــد داشته است. 
همچنین صادرات میلگرد در ۵ ماهه نخست 
امسال نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 
۷.۵ درصد رشد داشته اســت، به طوری که 
در ۵ ماهه ابتدای سال گذشته ۹۲۳ هزار تن 
میلگرد صادر شــده بود که در ۵ ماهه ابتدای 
امسال صادرات این محصول به ۹۹۲ هزار تن 

افزایش یافته است.
در مجموع صادرات کل مقاطع طویل فولادی 
از جمله تیرآهن، میلگرد، نبشی، ناودانی و سایر 
مقاطع در ۵ ماهه نخست امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته ۱۲.۶ درصد رشد داشته 
است. در ۵ ماهه ســال گذشته یک میلیون و 
۱۸ هزار تن صادرات کل مقاطع طویل فولادی 
بوده است که در ۵ ماهه ابتدای امسال به یک 

میلیون و ۱۴۶ هزار تن افزایش یافته است.
همچنین صادرات کل مقاطع تخت فولادی 
۳۱.۸ درصد افزایش یافتــه به طوری که این 
محصولات در ۵ ماهه ابتدای ســال گذشته 
۱۴۸ هزار تن صادر شــده بود که در ۵ ماهه 
نخست امسال به ۱۹۵ هزار تن افزایش یافته 
است. بر اساس گزارش انجمن فولاد ایران در 
مجموع صادرات کل محصولات فولادی در ۵ 
ماهه ابتدای امسال نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۱۵ درصد افزایش یافته است.
همچنین صادرات محصــولات فولاد میانی 
مانند بیلت و بلوم و اســلب در ۵ ماهه ابتدای 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۴.۸ 
درصد رشد داشته است. به طوری که در سال 
گذشته صادرات فولاد میانی ۲ میلیون و ۴۷۸ 
هزار تن بوده است که در ۵ ماهه ابتدای امسال 
به ۳ میلیون و ۹۳ هزار تن افزایش یافته است. 
صادرات آهن اسفنجی نیز رشد قابل توجهی 
داشته است به طوری که صادرات این محصول 
در ۵ ماهه ابتدای امسال نسبت به مدت مشابه 

سال گذشته ۲۳۲.۴ درصد رشد داشته است.
در ۵ ماهه ســال ۱۴۰۱ در مجموع ۲۱۳ هزار 
تن آهن اسفنجی صادر شده بود که در ۵ ماهه 
نخست امسال صادرات این محصول به ۷۰۸ 
هزار تن افزایش یافته است. واردات تیرآهن در 
۵ ماهه سال ۱۴۰۱ در مجموع ۵ هزار تن بوده 
که در ۵ ماهه ابتدای امسال واردات آن به ۶ هزار 
تن رسیده است که بر این اساس در واردات این 

محصول رشد ۲۰ درصدی داشته ایم.

تخفیف های ۱۰تا ۱۵درصدی 
قیمت روغن

دبیر انجمن صنفی صنایع روغن نباتی گفت: 
صنعت روغن خوراکی وابسته به واردات بوده 
و با توجــه به قیمتهای جهانی دچار نوســان 

قیمتی می شود.
امیر هوشــنگ بیرشــک دبیر انجمن صنفی 
صنایع روغــن نباتی ایران اظهــار گفت: بعد 
از جنگ روســیه و اوکراین با ثبات و بعد هم 
با کاهش قیمت روبرو شــدیم که با توجه به 
پیشــنهادهایی که شــد انجمن روغن نباتی 
با برگزاری جلســاتی تصمیم گرفت از ۱۰ تا 
۱۵ درصد در قیمت مصــرف کننده کاهش 

داشته باشد.
دبیر انجمــن صنفی صنایع روغــن نباتی در 
ادامه تاکید کرد: روغن هــا با قیمت جدید در 
فروشگاه های زنجیره ایی و فروشگاه های خرده 
فروشی در دســترس مردم است و با توافقاتی 
که با فروشگاه های زنجیره ایی شد روغن ها با 
تخفیف ۱۰ تا ۱۵ درصد ارائه شود و روغن های 

جدید با قیمت های جدید به فروش برسد.
وی با اشــاره به اینکه روغن نباتی از ترکیب 
روغن کلزا، روغن آفتاب گردان، روغن سویا و 
روغن پالم است افزود: با توجه به وضعیت آب 
و اقلیم کشور تا ۴۰ درصد در این محصول به 

خودکفایی رسیدیم.
بیرشک گفت: سال های گذشته تا ۹۳ درصد 
به واردات وابسته بودیم که امسال با برنامه های 
وزارت جهاد به ضریب ۸۵ درصد رســیدیم و 
امید داریم با حمایت های دولت از کشاورزان، 
کشت دانه های روغنی وسعت بیشتری یابد؛ 
هرچند با توجــه به شــرایط اقلیمی موجود 

خودکفایی ۱۰۰ درصدی مقدور نیست.
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براســاس آمار انجمن فولاد ایــران، تولید انواع 
مقاطع طویل و تخــت فولادی، فــولاد میانی و 
آهن اســفنجی در ۵ ماه ابتدای امســال نسبت 
 به مدت مشــابه ســال گذشــته رشــد داشته 

است. 
به گزارش فارس تولید فولاد میانی شامل )بیلت 
و بلوم( و )اسلب( در ۵ ماهه ابتدای امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته ۳ درصد رشد داشته 
اســت به طوری که در ۵ ماه ابتدای سال گذشته 
۱۲ میلیون و ۶۵۱ هزار تن فولاد میانی در کشور 
تولید شده بود که با رشــد ۳ درصدیی تولید این 
 محصولات به ۱۳ میلیــون و ۲۵ هزار تن افزایش 

یافته است. 
براســاس آمار انجمن فولاد ایران مجموع تولید 
محصولات تخت و طویل هم در ۵ ماهه امســال 
نسبت به ۵ ماهه سال گذشــته ۴ درصد افزایش 
پیدا کرد و به ۹ میلیون و ۴۲۰ هزار تن رســیده 

است.
در میان محصولات طویــل تولید تیرآهن در این 
مدت ۲۸.۹ درصــد و تولید میلگــرد۱.۴ درصد 

رشــد داشــت به این ترتیب که تولیــد تیرآهن 
از ۴۹۹ هزار تن در پنج ماهه ســال گذشــته به 
۶۴۳ هزار تن در پنج ماهه ســال ۱۴۰۲ افزایش 
یافته اســت. تولیدکنندگان آهن اســفنجی نیز 
در پنج ماهه امســال ۱۵ میلیون و ۶۹۴ هزار تن 
تولید داشــتند که با توجه به تولیــد ۱۴ میلیون 
و ۶۵۳ هــزار تــن در پنج ماهه نخســت ســال 
 ۱۴۰۱ در تولیــد این محصول ۷.۱ درصد رشــد 

داشته اند. 
براســاس این گزارش کل مقاطع طویل فولادی 
شامل تیرآهن، میلگرد، نبشــی، ناودانی و سایر 
مقاطع در ۵ ماهه اول امســال نســبت به مدت 
مشابه سال گذشته ۴.۲ درصد رشد داشته است 
به طوری که در ۵ ماهه ابتدای ســال گذشــته ۵ 
میلیون و ۱۸۱ هزار تــن از این محصولات تولید 
شده بود که در ۵ ماهه ابتدای امسال به ۵ میلیون 
و ۳۹۹ هزار تن رســیده اســت. مصرف ظاهری 
تیرآهن در ۵ ماهه اول ســال گذشته ۴۶۰ هزار 
تن بوده که در ۵ ماهه ابتدای امسال به ۵۷۱ هزار 
تن رسیده اســت و بنابراین به میزان ۲۴ درصد 

رشد داشته است.  مصرف ظاهری آهن اسفنجی 
هم از ۱۴ میلیون و ۴۴۰ هزار تن در ۵ ماهه سال 
گذشته به ۱۴ میلیون و ۹۸۶ هزار تن در ۵ ماهه 
ابتدای امسال رســیده که بر این اساس مصرف 
 ظاهری آهن اســفنجی رشــد حدود ۴ درصدی 

داشته است.
مصرف ظاهــری کل محصولات فــولادی در ۵ 
ماهه نخست امسال نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته ۵.۳ رشد داشــته است به طوری که در ۵ 
ماهه ابتدای سال گذشــته در مجموع ۸ میلیون 
و ۱۷۰ هزار تن محصولات فولاد تولید شــده بود 
که با رشــد ۵.۳ درصدی تولیدی این محصولات 
به ۸ میلیون و ۶۰۴ هزار تن افزایش یافته اســت. 
به گزارش فارس ، انجمن جهانی فولاد در گزارش 
خود اعلام کــرد، تولید فولاد ایــران در ماه ژوئن 
۲۰۲۳ ، ششمین ماه ســال جاری میلادی برابر 
با خرداد ماه ۱۴۰۲ نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته با افزایش ۱۷.۴ درصدی به ۳.۲ میلیون 

تن رسیده است.
در حالــی که ۵ کشــور از ۱۰ کشــور نخســت 

تولیدکننده فولاد در جهان در ماه ژوئن با کاهش 
تولید مواجه شــده اند، ایران، چین، هند، آمریکا 
و روسیه افزایش تولید داشــتند. همچنین ایران 
بیشترین افزایش تولید و ترکیه بیشترین کاهش 
تولیــد را در ماه ژوئن ۲۰۲۳ بــه خود اختصاص 
داده اند. بر اســاس گزارش انجمن جهانی، ایران 
در فوریه ۲۰۲۱ )بهمــن ۱۳۹۹(، در میان بزرگ 
 ترین تولیدکنندگان فولاد جهان در جایگاه دهم 
قرار گرفت که از آن زمان تا دســامبر ۲۰۲۲ این 
جایگاه را حفــظ کرده بود، اما در نخســتین ماه 
 ســال ۲۰۲۳ یک پله صعود کرد و به جایگاه نهم 

رسید.
در گزارش ماه مارس، سومین ماه میلادی، ایران 
در میان ۱۰ کشور نخست تولیدکننده فولاد نبود 
و ترکیه در جایگاه نهم و ایتالیا در جایگاه دهم قرار 
گرفته بودند اما در ماه آوریل )فروردین ماه ۱۴۰۲( 
جایگاه هشتم و در ماه می )اردیبهشت ماه ۱۴۰۲( 
جایگاه هفتم در جهان را از آن خود کرد. ایران در 
ماه ژوئن ۲۰۲۳ برابر با خرداد ۱۴۰۲ جایگاه هفتم 

تولید فولاد در جهان را حفظ کرده است.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: مصوبه اخیر 
بانک مرکزی در مورد نرخ تســعیر ارز بر مبنای 
نرخ مبادله ای موجب رشد پایدار بازار سرمایه، 
افزایش حاشــیه ســود برخی صنایع و تقویت 
افق سرمایه گذاری بلندمدت شــود و به نوعی 
ســیگنال خروج دولت از بحــث قیمت گذاری 

دستوری است.
نیما میرزایی در مورد تاثیــر ابلاغیه اخیر بانک 
مرکــزی مبنی بــر تعیین نرخ تســعیر قیمت 
خــوراک و قیمت پایــه بورس کالا براســاس 
نرخ فروش مرکــز مبادله ارز و طــلای ایران بر 
بازار ســرمایه، اظهار کــرد: ابلاغیه جدید بانک 
مرکــزی بــه ســبب خــروج از قیمت گذاری 
دستوری موجب سودآوری با ثبات شرکت های 
پتروشــیمی و پالایشی می شــود، به نحوی که 
این مســئله را به مرور می توان در صورت های 
 مالی شش ماهه و سه ماهه شــرکت ها مشاهده 

کرد.
این کارشــناس بازار ســرمایه افزود: همچنین 
تصویب مصوبــه اخیر بانک مرکــزی می تواند 
موجب رشــد پایدار بــازار ســرمایه، افزایش 
حاشــیه ســود برخی صنایــع و تقویــت افق 
ســرمایه گذاری بلند مدت شــود، زیرا اکنون 
ســیگنال خروج دولت از بحــث قیمت گذاری 
 دســتوری بــه بدنــه بــازار تزریــق شــده 

است.
وی تاکید کرد: بــا توجه به رفع ریســک های 
سیســتماتیک از بازار ســرمایه انتظار می رود 
سهامداران ضمن سرمایه گذاری غیر مستقیم از 
رفتارهای هیجانی بپرهیزند، زیرا بازار سهام به 
نسبت بازارهای موازی از پتانسیل قابل توجه تری 

برخوردار است.
میرزایــی در پایــان در مورد اقدامــات دولت 
و ســازمان بورس مبنی بر تغییــر مبنای نرخ 
تسعیر خوراک و بورس کالا، بیان کرد: متولیان 
اصلی اصلاح نرخ تســعیر ارز خــوراک و قیمت 
پایه بورس کالا ســازمان بورس و وزارت اقتصاد 
بوده اند، سازمان بورس به عنوان یک نهاد ناظر 
توانست بر خلاف تمام مانع تراشی ها با استفاده 
از دیدگاه هــای کارشناســی بانــک مرکزی را 
مجاب به انجام این امر کند. حال انتظار می رود 
 دولت در ســال های دیگر چنیــن تصمیماتی 

را اتخاذ نکند.
گفتنی اســت؛ روز گذشــته رییس کل بانک 
مرکزی طی نامه ای "نرخ فروش مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران را مبنای نرخ ارز تسعیر خوراک و 
قیمت پایه بورس کالا اعلام کرد”. بر این اساس، 
از این پس قیمت پایه محصولات پتروشیمی و 
پالایشی از سوی شرکت ملی صنایع پتروشیمی 

تغییر می کند.

تکمیل طرح های ناتمــام و نیمه تمــام عمرانی یکی از 
دغدغه های اصلی دولت ســیزدهم بوده کــه به عنوان 
یک اقدام تحولی به صورت جدی پیگیری شــده است 
و انتظار می رود که بخش زیــادی از طرح های ناتمام و یا 
نیمه تمام در یک یا دو سال آتی به بهره برداری برسد. به 
گزارش ایرنا، تکمیل طرح های ناتمام و نیمه تمام یکی از 
دغدغه های اصلی دولت سیزدهم از ابتدا تاکنون بوده است. 
عملیاتی شدن این طرح ها موجب افزایش رشد اقتصادی 
و جلوگیری از هدررفت منابــع و تحمیل بار مالی اضافی 
ناشی از افزایش قیمت ها بر روی دولت می شود. اهمیت 
این موضوع تا اندازه ای اســت که آیت الله رئیسی، رئیس 
جمهوری بارها در سخنرانی های خود در زمان افتتاح این 
طرح ها و یا در موقعیت های دیگــر به ضرورت اهتمام به 
تکمیل این طرح ها اشاره کرده اند. بر اساس اطلاعات مندرج 
در پیوست شماره یک لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور، 
در مجموع ۲۰۶۵ ردیف بودجه ای وجود داشته که از این 
میزان ۷۵۹ ردیف برای طرح های مستمر و ۱۸۴۶ ردیف 

مربوط به طرح های غیرمستمر بوده است.
طرح های مستمر آن دســته از طرح های پیوست مزبور 
است که با توجه به مستمر بودن فعالیت های ذیل آن، سال 
خاتمه طرح درج نمی شود. ساماندهی طرح های تملک 
دارایی سرمایه ای که منبعث از ساز و کار تصویب آنها در 
گذشته بوده، به عنوان یک اقدام تحولی دولت سیزدهم 
به صورت جدی دنبال شده است. اهم اقدامات انجام شده 
به شرح زیر است: ساماندهی طرح های تملک دارایی های 

سرمایه ای موجود بر اساس اولویت اجرای طرح و پیشرفت 
فیزیکی بالای آن.

در راســتای سیاســت های کلی دولت مبنی بر استفاده 
حداکثری از سایر منابع به منظور تامین منابع مالی مورد 
نیاز طرح های تملک دارایی های سرمایه ای، از سال ۱۴۰۰ 
تا کنون )مردادمــاه ۱۴۰۲( ۱۴۲ طرح بــه عنوان طرح 
دولتی مصوب شده است که کل منابع مالی مورد نیاز این 
طرح ها بیش از ۸۶ هزار و ۳۷۳ میلیارد تومان )۸۶۳۷۳۵.۶ 
میلیارد ریال( است. - حدود ۶۰ درصد از اعتبارات مورد 
نیاز آنها )۵۲۳۶۷۶.۳ میلیارد ریال( از محل منابع عمومی 
دولت و ۴۰ درصد )۳۴۰۰۶۹.۲ میلیارد ریال( از محل سایر 
منابع تامین می شود. توزیع طرح های مصوب شده در بازه 
زمانی مورد اشاره به شرح ذیل است:     احداث راه: ۴۱ طرح،     
بیمارستان: ۴۰ طرح،     آبرســانی و فاضلاب: ۳۳ طرح،     
سایر بخش ها: ۲۸ طرح.  استفاده از منابع بودجه عمومی 
دولت به عنوان اهرم منابع دیگر برای تأمین مالی پروژه های 
ملی و اســتانی دولت. ارتقای نظام انگیزشــی مشارکت 
عمومی - خصوصی برای تکمیل طرح های تملک دارایی 
سرمایه ای نیمه تمام. به این ترتیب با اقدامات انجام شده از 
ابتدای دولت سیزدهم، انتظار می رود که بخش زیادی از 
طرح های ناتمام و یا نیمه تمام طی یک یا دو سال اخیر به 
بهره برداری رسیده و تاثیر آن بر افزایش رشد اقتصادی در 
بخش های مختلف اقتصاد، کاهش نرخ بیکاری و کاهش 
وابستگی کشور به محصولات خارجی، رفع ناترازی ها در 

حوزه آب و انرژی و... هر چه بیشتر مشاهده شود.

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ســطح 
تبادلات اقتصــادی و تجاری ایران بــا قاره آفریقا 
رو به افزایش است. اولویا روامبا، وزیر امور خارجه 
بورکینافاســو که به دعوت همتــای ایرانی خود 
به کشــور ســفر کرده با ســید صولت مرتضوی، 
وزیــر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی و رئیس 
 ایرانی کمیســیون مشــترک اقتصادی دو کشور 

دیدار کرد.
این دیــدار با هــدف توســعه همکاری های چند 
جانبه بین دو کشور در زمینه های فنی و صنعتی، 
خدمات فنی و مهندســی، انــرژی، آموزش های 
فنی و حرفه ای، پروژه های زیر ســاختی، صنایع 

تبدیلی، محصولات شــیمیایی، آهــن و فولاد و 
حمایت های اجتماعی انجام شــد. ســید صولت 
مرتضوی در دیدار با وزیر امور خارجه بورکینافاسو 
گفــت: ظرفیت هــای صادراتی گســترده ای در 
ســطح وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی وجود 
دارد که با برنامه ریــزی می توانیم میزان صادرات 
بــه بورکینافاســو را افزایــش دهیــم. مرتضوی 
تأکید کرد: با توجه به تشــکیل کمیســیون های 
کارشناســی، آمادگــی لازم بــرای برگــزاری 
 کمیسیون نهایی همکاری های اقتصادی دو کشور 

وجود دارد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: این وزارتخانه 

در حوزه هــای تأمیــن اجتماعــی، حمایت های 
بیمه ای، بهزیســتی، زنــان سرپرســت خانوار، 
ســالمندان، کودکان کار، سلامت و … تجربیات 
فراوانی دارد که زمینه تبادل این تجربیات فراهم 

است.
وی با اشــاره به سفر ریاســت جمهوری اسلامی 
ایران به چند کشور آفریقایی گفت: سطح تبادلات 
تجاری ایــران با قاره آفریقا رو به افزایش اســت و 
در این میــان نگاه ویژه ای به بورکینافاســو وجود 
دارد. اولویا روامبا، وزیر امور خارجه بورکینافاســو 
نیز در این دیدار، گفت: فعال شــدن کمیســیون 
مشــترک همکاری های اقتصادی دو کشــور به 

تســهیل و تســریع تبادل ظرفیت هــای متقابل 
کمک می کند. وی افزود: تجربیــات ارزنده ایران 
خصوصاً در حوزه های مهــارت آموزی، کودکان و 
سالمندان می تواند به کشــور ما کمک کند. وزیر 
امور خارجه بورکینافاسو تاکید کرد: در حوزه های 
صنایع دفاعــی، حمل و نقل، ســاختمان، فولاد، 
گردشگری، کشــاورزی و پتروشــیمی می توان 
بســترهای افزایش ســطح تبادلات دو کشور را 
فراهم کرد. مقرر شــد با تنظیــم و تدوین نهایی 
تفاهم نامه های فی مابین، کمیســیون مشــترک 
 همکاری های اقتصادی دو کشــور در سال جاری 

برگزار شود.

رشد 29 درصدی تولید آهن در 5 ماه نخست امسال

عزم دولت سیزدهم برای اتمام طرح های عمرانی نیمه تمامنرخ جدید تسعیر ارز افق سرمایه گذاری بلندمدت را تقویت می کند

افزایش سطح تبادلات تجاری ایران با آفریقا 
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3 بازار

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور شــفافیت نظام مالیاتی را 
به نفع فعالان اقتصادی شناسنامه دار دانســت و گفت: درآمدهای 
مالیاتی بایــد از طریق بهره گیــری بیش از پیــش از ظرفیت های 
بر زمین مانده در نظــام مالیاتی همچون گســترش چتر مؤدیان 
 مالیاتی، شناســایی پایه های مالیاتی جدید و مقابله با فرار مالیاتی

 محقق شود. 
محمد هادی سبحانیان در نشست »هم اندیشی مجمع کارآفرینان 
ایران« اظهار داشــت: یکی از مظاهر و مصادیق بارز شفافیت نظام 
مالیاتی اجرای پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان به عنوان 
مهم ترین پروژه تحولــی و پیچیده ترین پروژه آی تــی در اقتصاد 

کشور است.
رئیس کل ســازمان امــور مالیاتی کشــور ضمن تبییــن رویکرد 
اصلی نظام مالیاتی کشــور مبنی بــر حمایت تمام قــد از تولید و 
سرمایه گذاری در کشور، اظهار داشــت: اعضای مجمع کارآفرینان 

از بــزرگان اقتصادی کشــور هســتند که لازم اســت بــا ایجاد 
کارگروه های ویــژه مالیاتی و حل و فصل مســائل ایــن بنگاه ها، 
 مسیر سبزی را برای ایشــان در حوزه های مختلف گمرکی، بانکی

 و مالیاتی باز کنیم.
سبحانیان با اشاره به برگزاری جلســات متعدد با فعالان اقتصادی 
در چهار ماه گذشــته، افزود: هم قائل به اصلاح فرایندها هســتیم 
و هم قائل به گره گشــایی از مسائل و مشــکلات مالیاتی بنگاه های 
اقتصادی تا با همــکاری و همدلی حداکثری بــا فعالان اقتصادی، 
 ســرعت انجام اصلاحات و بهبــود عملکردهــا و فرایندها در نظام 

مالیاتی ارتقا یابد.
وی با بیان اینکه ما نیز درخصــوص برخی افزایش ها در درآمدهای 
مالیاتی بدون در نظر گرفتن پایه های آن گلایه مند هســتیم، بیان 
داشت: ســازمان برنامه و بودجه در لایحه بودجه ۱۴۰۲ رقمی بالغ 
بر ۶۰۰ هزار میلیارد تومان درآمد مالیاتی به مجلس پیشنهاد کرد 

که این عدد در مجلس با توســعه معافیت ها و حذف برخی بندهای 
درآمدی با افزایش ۱۵۰ هزار میلیــاردی به رقمی بالغ بر ۷۵۰ هزار 

میلیارد تومان رسید.
گفتنی اســت در ادامه این نشســت اعضاء مجمــع کارآفرینان و 
شــرکت های عضو این مجمع به بیان نقطه نظــرات و دغدغه های 
خود در حوزه هایی از قبیل روند انجام استرداد مالیاتی، بخشودگی 
جرائــم مالیاتی، معافیت هــای مالیاتی، اطاله دادرســی مالیاتی و 
اجرای قرارهای رســیدگی، بخشــنامه اخیر مقــام محترم وزارت 
در خصوص وصول مالیات علی الحســاب ۲ درصــدی از صادرات 
محصولات فولادی، فلزی و پتروشــیمی و نحــوه تبادل اطلاعات 
در ســامانه مؤدیان پرداختند تا ضمن اســتماع مشکلات و مسائل 
آنان و رســیدن بــه نقطــه همگرایــی و راهبردهای مشــترک، 
 زمینه همــکاری و تعامل ســازمان بــا این مجمع بیــش از پیش 

میسر شود.

سخنگوی صنعت برق گفت: در تابســتان امسال ۸۵۰ مگاوات برق 
صرفه جویی توسط ادارات صورت گرفت که این عدد نیازمند احداث 
نیروگاهی به ظرفیت ۱۲۰۰ مگاوات بود که عدد بســیار بزرگی به 

حساب می آید و معادل ۲ تا ۳ نیروگاه بزرگ کشور است.
مصطفی رجبی مشــهدی با بیان اینکه ســاعت اوج مصرف روزانه 
از ساعت ۱۱ تا ۱۷ اســت و در این ســاعات یعنی بیشترین میزان 
مصرف از وسایل سرمایشــی اتفاق می افتد، اظهار کرد: تمهیداتی 
در نظر گرفته شــد تا پایان ســاعت کار ادارات ســاعت ۱۳ باشد 

و متناسب با آن وســایل سرمایشــی در مناطق عادی ساعت ۱۲ 
و در مناطق گرمســیر ســاعت ۱۳ خاموش شــود. وی افزود: قرار 
بر این شــد تا ادارات ســازمان های عمومی و غیــر دولتی ۱۰۰۰ 
 مگاوات مصرف برق خود را کاهش دهند که ایــن امر تا ۸۵ درصد 

محقق شد.
به گفته رجبی مشهدی پس از ۱۸ شــهریور ماه ساعات کار ادارات 
به روال قبل باز خواهد گشت و با توجه به اینکه در هفته آتی دمای 
هوا قدری کاهش خواهد یافت، انتظار داریم شــاهد کاهش مصرف 

برق باشیم. هر چند هنوز هم نیازمند همکاری تمامی هموطنان در 
بخش های مختلف با صنعت برق در مدیریت مصرف برق هستیم.

ســخنگوی صنعت برق در خصوص طرح پــاداش صرفه جویی به 
مشترکان خوش مصرف نیز گفت: حدود ۱۶ درصد مشترکان خانگی 
مشمول پاداش شده، قبض رایگان دریافت کردند یا بستانکار شدند. 
به گفته وی مشــترکان همچنان می توانند با کاهش مصرف خود 
نسبت به دوره مشابه پارســال از پاداش صرفه جویی برق بهره مند 

شوند.

شناسایی پایه های مالیاتی جدید با کاهش فشار بر فعالان اقتصادی

ادارات معادل ۳ نیروگاه در مصرف برق صرفه جویی کردند
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بررســی روند بخش های عمــده اقتصادی در 
محصول ناخالص داخلی و ارزش افزوده نشــان 
می دهد که سهم بخش صنعت از ۳.۱ درصد در 
سال ۱۴۰۰ به ۷.۷ درصد در سال ۱۴۰۱ رسیده 
است. به گزارش ایرنا، طبق آخرین نتایج حساب 
های ملی فصلی مرکز آمار ایران نشان می دهد که 
سهم صنعت در رشد محصول ناخالص داخلی و 
ارزش افزوده نشان می دهد که این سهم در سال 
۱۴۰۰، ۳.۱ درصد و در سال ۱۴۰۱ به ۷.۷ درصد 

رسیده است.
سهم صنعت در رشد محصول ناخالص داخلی و 
ارزش افزوده در فصل بهار با ۴.۸ درصد، تابستان 
با ۶.۵ درصد، پاییز با ۷.۲ درصد و زمستان با ۱۱.۹ 
درصد روند صعودی داشته است. همچنین سهم 
گروه صنایع و معادن نیز از ۶ درصد به ۶.۴ درصد 
در سال ۱۴۰۱ رسیده اســت که این امر نشانگر 
رشد است. گروه صنایع و معادن بدون نفت نیز با 
رشد ۲.۱ درصدی در سال ۱۴۰۱ نسبت به مدت 

مشابه سال ۱۴۰۰ مواجه بود.
طبق این گزارش نتایج محاســبات نشــان می 
دهد که در سال ۱۴۰۱ رشــته فعالیتهای گروه 
کشــاورزی با منفی ۴.۴ درصد، گروه صنایع و 
معادن با ۶.۴ درصد شــامل رشــته فعالیتهای: 
استخراج نفت خام و گازطبیعی ۷ درصد، سایر 
معادن ۰.۷ درصد، صنعت ۷.۷ درصد، انرژی ۷.۸ 
درصد و ساختمان منفی ۲.۳ درصد و فعالیتهای 

گروه خدمات ۴.۴ درصد ثبت شده است.
همچنین بر اســاس گزارش بانــک مرکزی، به 
لحاظ عملکــرد ۱۲ ماهه، رشــد ارزش افزوده 
بخش صنایع و معادن به قیمت های ثابت سال 
۱۳۹۵ به مراتب بالاتر و معادل هشــت درصد 
نســبت به دوره مشابه ســال ۱۴۰۰ بوده است 
که بیش از ۲ برابر نرخ رشد کل اقتصاد )معادل 

۳.۷ درصد( است. نرخ رشــد بخش صنعت در 
فصل ســوم ســال ۱۴۰۱ معادل ۱۱.۶ درصد 
 بوده که بالاترین نرخ رشد فصلی از سال ۱۳۹۶ 

تاکنون است.
همچنین، نرخ رشــد فصلی بخــش معدن در 
تابستان ۱۴۰۰ معادل منفی ۰.۵ درصد بوده که 
طی زمستان ۱۴۰۱ از وضعیت رکود خارج شده 
است. نرخ رشــد بخش معدن در سه فصل سال 
۱۴۰۱ به ترتیــب ۱.۲، ۵.۴ و ۲ درصد بوده و در 
دوره ۹ ماهه سال ۱۴۰۱ نسبت به مدت مشابه 

سال قبل به ۲.۹ درصد رسیده است.
طبــق آخرین گــزارش وزارت صمــت، بخش 
صنعت، معدن و تجارت بالغ بر ۳۰ درصد تولید 
ناخالص داخلــی و ۳۵ درصد اشــتغال را در بر 
می گیرد. این بخش در تعامل با بیش از ۷۰ هزار 
واحد صنعتی، ۱۲ هزار معدن، سه میلیون واحد 
صنفی، ۹۰ هزار انبار، ۴۰ هزار بازرگان خارجی 
و... بیشترین تعدد عوامل مولد اقتصادی را شامل 

می شود.
به طور قطع رشــد و ارتقای این بخش نه تنها به 
رونق تولید در کشور منجر می شود، بلکه ایجاد 
اشتغال مولد را به همراه دارد. در سال ۱۴۰۱ برای 
اولین بار تعداد شاغلان بخش صنعت از مرز هشت 
میلیون نفر عبور کرد و این روند در بهار امســال 
ادامه داشت و اکنون یک سوم شاغلان کشور در 

این بخش فعالیت دارند.
دولت سیزدهم با سیاست ها و برنامه های کلان 
اقتصادی، واحدهای صنعتی که دارای مشــکل 
بودند را شناســایی کرد و با رفــع موانع تولید، 
پرداخت تسهیلات، رفع مشکلات مالیاتی و بیمه 
ای، تامین سرمایه در گردش، سوق سرمایه های 
سرگردان به سمت تولید و سایر موارد منجر به 

رشد و تقویت بخش صنعت در کشور شد.

رئیس سازمان امور اراضی کشور گفت:خوشبختانه 
امسال در کشور ۱۰ میلیون تن گندم کشور تولید 
شده است. رضا افلاطونی رئیس سازمان امور اراضی 
کشور گفت: وزارت کشــاورزی حافظ خاک و بوم 
کشور و امنیت زیستی اســت، غذا امروز به عنوان 
سلاح است، یکی از عوامل پایین بودن بهره وری خرد 
بودن زمین های کشــاورزی است به طوری که باید 

زمین های کشاورزی تجمیع شود.
او گفت: طراحی برای تجمیع زمین های کشاورزی 
در نظر گرفته ایم به طوری که تمام مشــوقات برای 
کشاورزان از نظر تسهیلات در نظر گرفته خواهد شد. 
افلاطونی گفت: در کل کشور از ۱۶۵ میلیون هکتار 
زمین چیزی بالغ بر ۸۳ درصــد اراضی ملی منابع 

طبیعی و تحت مالکیت وزارت جهاد کشاورزی است.
معاون وزیر گفــت: به طور کلــی و در مجموع ۹۵ 
درصد از عرصه کل کشــور تحــت مالکیت وزارت 
جهاد کشاورزی است، آمایش سرزمین خیلی برای 
ما مهم است به طوری که در گذشته ما ۳۰ میلیون 
نفر جمعیت داشتیم، ولی امروز بالغ بر ۸۰ میلیون نفر 
جمعیت داریم که امنیت غذایی برای این افراد حائز 

اهمیت است.
او گفت: در حال حاضر ۱۶۵میلیون هکتار وســعت 
اراضی کشور است که تنها ۱۸ میلیون هکتار و ۱۸ 
درصد از اراضی قابل کشت است. افلاطونی همچنین 
گفت: خوشبختانه امسال در کشور ۱۰ میلیون تن 

گندم در کشور تولید شده است.

رییس سازمان هواپیمایی کشــوری گفت: سفارت 
عربســتان دایر شــده و در حوزه هوایی با این کشور 
مذاکراتی داشتیم و توافقنامه ها به امضا رسیده   است. 
برای برقراری پروازهای غیر از حج تمتع مذاکراتی شده 
و برای برقراری پروازهای عمره و غیــر از آن مهر ماه 
مذاکراتی انجام می شود. محمد محمدی بخش، رییس 
سازمان هواپیمایی کشوری درباره آخرین مذاکرات و 
توافقات با مصر برای راه اندازی پروازهای مستقیم اظهار 
داشت: برای برقراری پرواز بین کشورها باید توافقنامه ای 
بین سازمان هواپیمایی دو طرف به امضا برسد و مجوزها 
مورد تایید قرار بگیرد و پس از پروازهای دو جانبه یا یک 
جانبه از هر سو برقرار می شود اما این توافقنامه هنوز 
بین ایران و مصر به امضا نرسیده اســت. وی ادامه داد: 
قرار بر این است که در آینده نزدیک مسئولان مرتبط 
با این موضوع به تهران بیایند تا توافقات به امضای دو 
طرف برسد. معاون وزیر راه و شهرســازی با اشاره به 

تقاضای سفر بین مردم دو کشــور گفت: برای مسیر 
تهران- قاهره و برعکس درخواســت وجود دارد و هم 
ایرانی ها تمایل به سفر به مصر را دارند و هم مصری ها 
هم مایل به بازدید از جاذبه های گردشگری کشورمان 
هستند. ایران و مصر دارای فرهنگ و تمدن مهم بشری 
هستند و مردم هر دو کشور از راه اندازی سفرهای هوایی 
مستقیم استقبال می کنند اما علیرغم این درخواست ها 
راه اندازی پروازهای مستقیم مستلزم انعقاد توافقنامه ها 
است. محمدی بخش همچنین درباره آخرین مذاکرات 
با عربستان برای توسعه مســیرهای پروازی به غیر از 
سفرهای حج اظهار داشت: ســفارت عربستان دایر 
شده و در حوزه هوایی با این کشور مذاکراتی داشتیم 
و توافقنامه ها به امضا رســیده   اســت. برای برقراری 
پروازهای غیــر از حج تمتع مذاکراتی شــده و برای 
برقراری پروازهای عمره و غیر از آن مهر ماه مذاکراتی 

انجام می شود.          

نشست بررسی مشکلات درگاه ملی مجوزها و سامانه نوین اصناف به 
میزبانی مجتبی صفایی رئیس اتاق اصناف ایران و با حضور امیر سیاح 
رئیس مرکز ملی مطالعات، پایش و بهبود محیط کسب و کار وزارت 
امور اقتصادی و داریی و قاسم گل گواهی مشاور دبیرخانه هیات عالی 

نظارت بر سازمان های صنفی، برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف ایران، در این نشست که 
عصر روز گذشته )۱۲ شــهریور ۱۴۰۲( برگزار شد، محمود بنانژاد 
دبیرکل اتاق اصناف ایران، سلمان صرامی مشاور عالی و امور راهبردی 
اتاق اصناف ایران، محمدرضا فرجی، نایب رئیس اتاق اصناف تهران 
و برخی از روسای اتحادیه های صنفی، محمد جواد افشاری مسئول 
فناوری اطلاعات دبیرخانه هیات عالی نظارت بر سازمان های صنفی، 
محسن صرامی مشاور بســیج اصناف و نیز تعدادی از کارشناسان 
صنفی، حقوقی و فناوری اطلاعات در محل اتاق اصناف ایران حضور 

یافتند.
رئیس اتاق اصناف ایران در این باره گفت: به موجب قانون تسهیل 
صدور مجوزها و اجرای سیاســت های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی 
به تازگی درخواست پروانه های کســب بدون مراجعه حضوری به 
دفاتر اتحادیه های صنفی و از طریق سامانه انجام می شود. به طوری 
که متقاضی ابتدا به درگاه ملی مجوزها و در گام بعد به سامانه نوین 
اصناف مراجعه می کند و پس از ثبت مدارک، دستگاه های مختلف 
پاسخ استعلامات لازم را داده و اتحادیه یا سامانه پروانه کسب را صادر 

می کنند. صفایی گفت: سامانه محور کردن فرایند صدور پروانه کسب 
می تواند اقدامی مثبت باشد به شرط آن که اولا در حوزه اختیارات 
اتحادیه ها خللی وارد نشود و دوم اینکه مشکلات نرم افزاری، تعریف 
نشدن برخی رسته ها و منوهای لازم در سامانه یا اشتباهات برنامه 

نویسی رفع شود.
وی افزود: متاســفانه در حــال حاضر متقاضیان پروانه کســب و 
اتحادیه ها مشــکلات عدیده ای با هر دو ســامانه دارند و از سوی 
دیگر حوزه اختیــارات اتحادیه هــا و تاثیرگذاری آن هــا بر بازار 
محدود شده اســت که این امر نگرانی های اجتماعی و اقتصادی 
در پی دارد. اما در نشســت های مشترک با دســتگاه های متولی 
از جمله مرکــز ملی مطالعات، پایش و بهبود محیط کســب و کار 
وزارت امــور اقتصادی و داریــی و دبیرخانه هیــات عالی نظارت 
بر ســازمان های صنفی و روســای اتاق هــا و اتحادیه های صنفی 
 و ســایر کارشناســان تلاش می شــود تا این خلاء ها و مشکلات 

روز به روز کمتر شود.
رئیس اتاق اصناف ایران بیان کرد: در این نشست مقرر شد کارگروهی 
متشــکل از نماینده اتاق اصناف ایران، نماینده اتاق اصناف تهران، 
مرکز ملی مجوزها و دبیرخانه هیات عالی نظارت بر ســازمان های 
صنفی تشکیل شده و به طور مستمر این اشکالات را رفع کند. صفایی 
بیان کرد: در تلاشیم تا بر اساس قانون نظام صنفی، فرصت رسیدگی 
اتحادیه ها به پرونده های ارسالی را منطقی تر کنیم. چراکه فرصتی 

که سامانه داده است بسیار محدود اســت. با این حال لازم است تا 
کار کارشناسی بیشتری انجام شود تا به نقطه نظر مشترکی برسیم.

وی گفت: نواقص درگاه ملی مجوزها و سامانه نوین اصناف نیز باید 
هرچه سریعتر رفع شود. در ســامانه نوین اصناف برخی از رسته ها 
به لحاظ تخصصی و یا منطقه ای به درستی دیده نشده است. لذا از 
اتاق های اصناف شهرستان ها می خواهیم این نواقص را شناسایی 
کرده و به طور مکتوب به اتاق اصناف ایران ارجاع دهند تا در کمیته 

فوق الذکر مطرح شده و این رسته ها در سامانه اضافه یا اصلاح شود.
رئیس اتاق اصناف ایران اظهار کرد: به طور کلی تعامل خوبی بین 
وزارت اقتصاد، وزارت صمت و اتاق اصناف ایران و شهرستان ها با هم 
وجود دارد و اصناف در نوین سازی روش صدور مجوز، پیشگام سایر 
نهادها بوده اند به طوری که آقای سیاح رئیس مرکز ملی مطالعات، 
پایش و بهبود محیط کسب و کار وزارت امور اقتصادی و داریی نیز 
در این نشست بر پیشگام بودن اصناف نسبت به دستگاه های دولتی 

تاکید کرده است.
صفایی ابراز امیدواری کرد که همگان بدانند اصناف پیشتاز در تحول 
و تکنولوژی بوده و هستند و آینده را بدون فناوری قابل تصور نمی 
دانند. با وجود این، دولت و مجلس نیز لازم اســت از تکثر بی جهت 
سامانه های مربوط به اصناف جلوگیری کنند تا واحدهای صنفی 
سردرگم نشوند و از سوی دیگر این سامانه ها با مشورت اصناف ایجاد 

شده و پشتیبانی قوی داشته باشند.

نرخ پایه محصولات پتروشــیمی به ۳۷ هزار و ۵۰۰ 
تومان تغییر کرد و این تصمیم به گفته مسئولان بانک 
مرکزی با هدف یکسان سازی و جلوگیری از دو نرخی 

شدن ارز این محصولات گرفته شده است.
نرخ پایه محصولات پتروشــیمی که پیــش از این 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان بود بــه ۳۷ هزار و ۵۰۰ تومان 
و معادل نرخ فــروش حواله در مرکــز مبادله ایران 
تغییر پیدا کــرد، اما بهزاد لامعی مدیــر اداره پایش 
بازار ارز بانک مرکزی معتقد اســت کــه تغییر این 
نرخ نه تنهــا در بازار تاثیری نخواهد داشــت بلکه در 
راستای یکسان سازی نرخ ارز محصولات پتروشیمی 

و جلوگیری از دو نرخی شدن آن انجام شده است.
وی در این باره اظهار کرد: یکی از نرخ هایی که در بازار 
مبنا قرار می گرفت نرخ بورس کالا برای عرضه کالاهای 
پتروشیمی و پالایشــی بود. در ابتدای امسال برای 
جلوگیری از هر گونه شوک به بازار و تامین نیازهای 
واقعی اقتصاد نرخ ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی اتخاذ شد اما 
پس از بررسی های صورت گرفته در بانک مرکزی به 
این نتیجه رسیدیم که برای یکسان سازی نرخ، نرخی 
که مبنای پالایشی و پتروشیمی ها در بورس کالا است 
را با نرخ فروش در مرکز مبادله ارز و طلای ایران برای 

واردات کالا یکسان ســازی کنیم که این رقم درحال 
حاضر ۳۷ هزار و ۵۰۰ تومان است.

مدیر اداره پایش بازار ارز بانک مرکزی ادامه داد: گرچه 
نرخ پایه ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان اســت، اما شرکت ها 
نرخی بالاتر از آن را ارائــه می دادند که معادل فروش 
ارزهای حاصل از شرکت های پتروشیمی و پالایشی 
در مرکز مبادله و همان ۳۷ هــزار و ۵۰۰ تومان بود 
بنابراین بانک مرکزی برای جلوگیری از سوءاستفاده 
از دوگانگی نرخ در بازار، تصمیم به یکسان سازی آن 

گرفت.
به گفته لامعی، تصمیم یکسان سازی نرخ تاثیری در 
زندگی مردم نخواهد داشت چون این نرخ در اقتصاد 
مورد معامله قرار می گرفت یعنــی اقتصاد خود را با 
این نرخ تعدیل می کرد. به همیــن دلیل تغییری در 

قیمت ها ایجاد نمی شود.
وی تاکید کــرد: نرخ ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی که در 
بورس کالاســت با نرخ ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی  که 
دولت کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات پزشکی را با 
آن تامین می کند متفاوت است و دولت مصمم است 
که سیاست ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی را در سال جاری 

همچنان ادامه دهد.

کارشناســان بــازار خودرو 
معتقدن اگر واردات خودرو 
به کشــور به صــورت موثر، 
پیوســته و به تعداد مناسب 
انجام شــود، باعــث ایجاد 
تثبیت در قیمت خودرو، برگشتن بازار به حالت عادی 
و ازسرگیری معاملات و خرید و فروش خودرو در بازار 
داخلی خواهد کرد. مام قطعا اگر بازار به همین شــکل 
باقی بماند، باعث بروز مشــکلات اساسی و شاید بتوان 
 گفت فاجعه ای در بازار خودرو کشور، برای خودروسازان 

و فعالان بازار شود.
بررســی ها نشــان می دهد که در ادامه روند کاهشی 
قیمت ها در بــازار، خودروهای داخلی کاهشــی ۵ تا 
۲۰ میلیون تومــان دیگر را تجربه کردنــد. بازار بدون 
مشتری خودرو همچنان ریزشــی است. آن طور که در 
روند قیمت ها در بازار خودرو مشــاهده می شود، میل 
نزولی در بازار شدت گرفته است؛ به طوری که در برخی 

خودروها شاهد آن است هستیم که کانال عوض کرده و 
زیر قیمت های قبلی به فروش می روند.

شــدت کاهش قیمت ها در میان خودروهای خارجی 
بیشتر بوده است. نمایشگاه داران و فعالان بازار می گویند 
در حال حاضر قیمت نمایندگی خودروها با بازار یکی شده 
و حتی در برخی خودروها، بازار از کارخانه نیز ارزان تر شده 
است. به نظر می رسد نبود تقاضا به دلیل کاهش قدرت 
خرید مردم و البته خبرهــا از ورود خودروهای وارداتی 
به کشــور، در ریزش قیمت ها در بازار خودرو بی تاثیر 

نبوده است.
بنا به این گزارش، بررسی ها نشان می دهد که در ادامه 
روند کاهشی فیمت ها در بازار، دیروز خودروهای داخلی 
کاهشی ۵ تا ۲۰ میلیون تومان دیگر را تجربه کردند. به 
این ترتیب، قیمت تیبا و کوییک ۵ میلیون تومان کاهش 
یافت و ام وی ام X۲۲ نیز با کاهــش ۵ میلیون تومانی 
روبه رو شــد. در همین حال، قیمت هایما در بازار ۲۰ 
میلیون تومان ریخت و پژو۲۰۶ با افت ۱۰ میلیون تومانی 
قیمت روبه رو شد. سمند و پژوپارس هم ۵ میلیون تومان 

کاهش قیمت داشتند.

بسیاری از فعالان بازار معتقدند که ریزش قیمت خودرو 
در روزهای اخیر ناشی از بررسی موضوع واردات خودروی 
دست دوم است و اجرایی شــدن این طرح می تواند به 
ریزش گسترده قیمت ها در بازار متجر شود. از دیگر سو، 
برخی نیز منتقد چنین اتفاقی هستند و معتقدند که این 
اقدام می تواند ایران را تبدیل به قبرســتان خودروهای 
فرسوده کند. حال ســوال این جاســت که آیا واردات 
خودروهای دست دوم از نظر شما می تواند زمینه را برای 

تعدیل قیمت ها در بازار مهیا کند؟
اما کارشناســانی که تقاضای بازار خودرو را ۲ میلیون 
دســتگاه پیش بینی می کنند، این نوع پیش بینی ها 
برای شرایط مطلوب است. اگر ما در سال های آینده، با 
دنیا به یک توافق برای همکاری برسیم، اقتصاد ایران باز 
شود، پول های بلوکه شده کشور ما به داخل کشور بیاید، 
فعالیت های اقتصادی انجام شود و موتور اقتصادی کشور 
به حرکت بیفتد، ما به ۲ میلیون خودرو در سال هم نیاز 
داریم، اما در شرایط فعلی کشور، با حدود یک میلیون و 
۶۰۰ هزار خودرو، می توان به تقاضای بازار پاسخ داد و 

بازار خودرو به یک ثبات نسبی برسد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سقوط قیمت خودرو در راه است

ریزش گسترده قیمت ها در بازار خودرو

تغییر نرخ پایه محصولات پتروشیمی تاثیری در بازار نداردضرورت تسریع در رفع نواقص درگاه ملی مجوزها 

رشد و ارتقای بخش صنعت به رونق تولید منجر شد

هداست سرمایه های سرگردان به بخش تولید

تولید ۱۰ میلیون تن گندم در کشور

درخواست برای برقراری پروازهای تهران- قاهره

شرایط ایجاد ثبات در بازار خودرو 
بابک صدرایی، کارشناس خودرو 

با توجه بــه اینکه مباحث خبــری می تواند 
از نظر روانــی روی بــازار تاثیرگذار باشــد 
می شــود انتظار داشــت طی یک تا دو ماه 
آینــده همچنان قیمت خودروهــا با کاهش 
مواجه شــود. اصولاً بازار خودرو، چند مولفه 
دارد و فقط یک مولفه ندارد. یک مولفه کلی، 
مربوط به شرایط کلان کشــور بوده و در این 
حوزه، بحث اصلی این اســت که آیا شرایط 
کلان اقتصادی و سیاســی کشــور، ملتهب 
اســت یا ملتهب نیســت. هر وقت شــرایط 
کلان اقتصادی و سیاســی کشــور، ملتهب 
 شود، چنین مشــکلاتی هم در بازار خودرو 

رخ می دهد.
البته این نیز مهم اســت که خودروهای وارد 
شده شرایط فنی مناسبی داشته و برای واردات 
آنها رانتی اعمال نشــده باشــد. اگر به شکل 
ایده آلیســتی تمام این موارد رعایت شــود 
حتی می توان انتظار داشــت که طی ماه های 
آینده قیمت خودرو کاهش بیشــتری را نیز 

تجربه کند.
طبیعی اســت چنانچه واردات به شکل انبوه 
صورت گرفتــه و قیمت گــذاری محصولات 
وارداتی مناسب باشــد این تصمیم می تواند 
منجر به کاهش بیشــتر قیمت ها شــود اما 
اگر قرار باشد مشکلاتی که ســر راه واردات 
خودروهای صفر ایجاد شد در این زمینه هم 
وجود داشته باشد و مثلا خودروی وارد شده 
برای مدت چندین ماه در گمرک معطل شود 
دیگر نمی توان انتظار داشت نتیجه مطلوبی 

حاصل شود.
با توجه به محدودیت هــای ارزی که ایران با 
آن مواجه اســت، یقینا واردات خودرو نیز با 
محدودیت ها و موانعی روبرو شــده و تعداد 
آن به میزانــی نخواهد بود کــه باعث ایجاد 
رقابت در صنعت داخلی خودرو شــود. با این 
نظام تعرفه ای و بازار مهندســی شــده، من 
بعید می دانم کــه حداقل، خودروهای بخش 
دولتی، توان رقابت بــا خودروهای وارداتی را 
داشته باشند و نهایتا در حاشیه امن خود باقی 

خواهند ماند.
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وزیر ارتباطات: 
هزينه ارتباطات برای زائران كاهش يافت

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه بهره بردن از فناوری نوین جلوه ای 
از خدمت رســانی مطلوب به زائران اســت، گفت که با تلاش های فراوان همه 
زیرساخت ها فراهم شد و سعی کردیم هزینه ها را برای زائران کاهش دهیم و کیفیت 
خدمت رسانی را بالا ببریم. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، »عیسی 
زارع پور« در قرارگاه اربعین طی ارتباط ویدئوکنفرانسی با مرزهای شش گانه افزود: 
امسال با اقداماتی که از مدت ها قبل انجام شد، هماهنگی بی نظیری را بین ۲ کشور 

ایران و عراق شاهد بودیم.
وزیر ارتباطات با بیان اینکــه مجموعه فراجا با انجام اقدامــات مطلوب کارنامه 
درخشانی داشتند، خاطرنشان کرد: بهره بردن از فناوری نوین جلوه ای از خدمت 
رسانی مطلوب به زائران بود و امیدواریم این گونه خدمت رسانی ها استمرار داشته 
باشد، بهره بردن از فناوری نوین زندگی را برای مردم تسهیل می کند و در نهایت 
منجر به رضایتمندی آنان می شود. سردار »احمدرضا رادان« فرمانده کل انتظامی 
کشور نیز با اعلام اینکه امسال شاهد افزایش ۱۱ درصدی تعداد زائران بودیم، افزود: 
با اقدامات مطلوب، امروز رکورد کاهش تصادفات در سفر اربعین شکسته شد. وی 
گفت: با خدمت رسانی شبانه روزی همکاران، تردد زائران در امنیت و آرامش کامل و 
به صورت روان در حال انجام است و با مدیریت سفر که توسط همه همکاران انجام 
شده، ورود و خروج زائران به نحو مطلوب انجام شده است. سردار رادان ادامه داد: 
تا ساعت هفت صبح، یک میلیون و ۹۰۰ هزار نفر از زائران به کشور بازگشته اند و 

تقریباً عدد بازگشت ها نسبت به عدد خروج طی این چند روز رو به افزایش است.
این مقام انتظامی، به همکاری های دولت و وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات نیز 
اشاره و خاطرنشان کرد: دولت انقلابی در سفر اربعین امسال اقداماتی در راستای 
فراهم شدن زیرساخت ها انجام داد که شاید در ۲ دهه گذشته این اقدامات انجام 
نشده بود، همه زیرساخت ها فراهم شــد به گونه ای که برای نخستین بار بود که 
هیچ گره ترافیکی در مهران نداشتیم. سردار رادان عنوان کرد: با همکاری وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و ســازمان برنامه  و بودجه است که در سفر اربعین 
امسال شاهد اتفاقات خوب بودیم و در واقع اگر همه سازمان های مربوطه با یکدیگر 

همکاری کنند اقدامات مطلوبی نیز برای خدمت رسانی انجام می شود.
فرمانــده کل انتظامی کشــور همچنین گفــت: پیش بینی، تأمیــن و ایجاد 
زیرساخت های فنی در مرز، یکی از عوامل اصلی تسهیل در تردد سریع و آسان 
زوار بود که این زیرساخت ها علاوه بر طرف ایرانی، در پایانه های مرزی طرف عراقی 
نیز با همکاری و هماهنگی مناسب آن ها ایجاد و راه اندازی شد که این اقدام منجر 

به عبور، ورود و خروج زوار در کمترین زمان ممکن )در کمتر از چهار ثانیه( شد.

ديتاسنتر ابری هواوی در عربستان گشوده شد
شرکت هواوی تکنولوژی به منظور گسترش خدمات آنلاین خود در خاورمیانه و 
شمال آفریقا، یک دیتاسنتر ابری در ریاض گشود. این دیتاسنتر ابری در ریاض، 
سی امین دیتاسنتر جهانی هواوی بوده و از خدمات دولت برای عربستان سعودی، 
حمایت کرده و  مدل های زبان و اپلیکیشن های هوش مصنوعی به زبان عربی را 
فراهم می کند. استیون یی، رئیس منطقه ای هواوی گفت: گشایش دیتاسنتر ابری 
هواوی فقط مربوط به این شرکت نیســت بلکه پلی است که شرکت های چینی 
دیگر را به عربستان سعودی خواهد آورد. وی با بیان این که اقدام مذکور، به توسعه 
اقتصاد دیجیتالی عربستان سعودی کمک خواهد کرد، افزود: هواوی، دفتر مرکزی 
منطقه ای خود را امسال در پایتخت عربستان سعودی گشود. عربستان سعودی 
اعلام کرده است با شرکت های خارجی که پس از امسال، دفتر منطقه ای در این 
کشور نداشته باشند، قراردادی امضا نخواهد کرد. طبق آمار شرکت مشاوره کانالایز، 
هواوی در بازار خدمات ابری جهانی در سه ماهه اول امسال، با سهم ۲.۴ درصدی، در 
رتبه پنجم ایستاد اما دومین فروشنده بزرگ در سرزمین اصلی چین به شمار می رود. 
بر اساس گزارش رویترز، هواوی در فوریه اعلام کرد که ظرف مدت پنج سال آینده، 

۴۰۰ میلیون دلار در منطقه ابری عربستان سعودی سرمایه گذاری خواهد کرد.

ورود هوش مصنوعی به حوزه ايمن سازی معابر و 
كاهش تصادفات 

رئیس گروه هوشمندسازی ستاد توسعه فناوری های فضایی معاونت علمی از ورود 
هوش مصنوعی به حوزه ایمن سازی معابر و کاهش تصادفات در کشور خبر داد. 
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، شهاب 
خدامرادی رییس گروه هوشمندسازی ستاد توسعه فناوری های فضایی و حمل 
و نقل پیشرفته معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری با اعلام این مطلب 
خاطرنشان کرد: بر اساس گزارش سازمان پزشکی قانونی، ۴۸ درصد فوتی های 
تصادفات را عابران پیاده تشکیل می دهند. بیشترین تصادفات صورت گرفته در 
ساعت ۲۰:۰۰ تا ۱۲ بامداد و ۱۶:۰۰ تا ۲۰:۰۰ است این در حالی است که بنابر اعلام 
رئیس اداره تصادفات پلیس راهور تهران بزرگ متاسفانه هر دو روز شاهد سه فوتی 
در تصادفات تهران هستیم که حاکی از افزایش شش درصدی فوت عابران پیاده 
است. وی با بیان این که بنابر اعلام رئیس مرکز کنترل ترافیک پلیس راهنمایی و 
رانندگی تهران بزرگ، عدم توجه به جلو اصلی ترین علت تصادفات شهر تهران است، 
استفاده از تجهیزاتی جهت توسعه حمل و نقل هوشمند در خصوص کاهش تلفات 
عابرین پیاده را ضروری عنوان کرد و گفت: تجربه کشــورهای پیشرو در صنعت 
حمل و نقل نشان می دهد سامانه گذرگاه امن عابر پیاده قادر است تا حد زیادی از 

این تلفات جلوگیری کند.
خدامرادی تصریح کرد: ســامانه گذرگاه امن عابر پیاده با اســتفاده از دوربین و 
سنسورهای ویژه  و هوش مصنوعی ورود و تردد عابرین بر گذرگاه ها را تشخیص 
می دهد تا بلافاصله تجهیزات هشدار دهنده مثل چشم گربه ای های چراغدار یا 
چراغ های چشمک زن فعال شده و به رانندگان اخطاری واضح می دهد. به این شکل 
توجه رانندگان به گذرگاه جلب شده و یک گذرگاه عابر پیاده بیش از پیش برای 
عابرین و رانندگان امنیت خواهد داشت. باکس مدیریت و پردازش سامانه، دکل 
حدود سه متری، پروژکتور روشنایی جهت عملکرد بهتر سامانه در شب، دوربین و 
نرم افزار تشخیص عابر پیاده )مبتنی بر پردازش تصویر و هوش مصنوعی( از جمله 

تجهیزات این سامانه می باشد.
وی ادامه داد: چشم گربه ای لامپ دار صرفا یک تجهیز پیشنهادی برای این سامانه 
می باشد و در عمل می توان از انواع تجهیزات هشدار دهنده مثل تابلو، چراغ، لیزر 
هشدار دهنده و غیره نیز جهت به کارگیری سیگنال هشدار خروجی سامانه استفاده 
کرد و همچنین با توجه به بهره گیری این سامانه از هوش مصنوعی و تشخیص 
عابرپیاده در پنل کاربری این سامانه امکان مشــاهده گزارش تردد افراد فراهم 
خواهد بود؛ بنابراین توجه رانندگان بیش از پیش و بیش از یک روشنایی ساده به 
گذرگاه جلب شده و به این شکل یک گذرگاه عابر پیاده بیش از پیش برای عابرین 
و رانندگان امنیت خواهد داشت. هدف این طرح کاهش تصادفات وسایل نقلیه با 

عابرین پیاده در محدوده گذرگاه ها و خطوط عابر پیاده است.
خدامرادی تصریح کرد: شهرداری ها، راهداری ها، شرکت های بیمه ای، شرکت 
های متولی یا ذی نفع در حوزه حمل و نقل پیشــرفته و ترافیک و به طور کلی 
شرکت های خدماتی که قصد دارند به مشتریان خود ارزشی اضافه بر محصولشان 
ارائه دهند، از نتایج حاصل از این محصول بهره مند خواهند شد. به عنوان مثال 
یک مجموعه آموزشی که معمولا پر تردد هست، شاید تمایل داشته باشد که در 
گذرگاه مجاور خود از محصولی که باعث افزایش امنیت مشتریان و عابرین پیاده 

شود استفاده کند.

اخبار

به گزارش مرکز ارتباطات 
و اطلاع رســانی معاونــت 
علمی، فنــاوری و اقتصاد 
ریاســت  دانش بنیــان 
جمهوری، عصر امروز طی 
مراســمی با حضور روح الله دهقانی، معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
محمدصادق خیاطیان، رئیس صنــدوق نوآوری 
و شــکوفایی و مهدی اخوان، مدیرعامل شــرکت 
ارتباطات سیار ایران، توافق نامه سه جانبه همکاری 
»توسعه زیســت بوم نوآوری، بازار و افزایش عمق 
بومی سازی فناوری الکترونیک و میکروالکترونیک 

زیرساخت های مخابرات سیار« به امضا رسید.
معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهــوری طی ســخنانی در آیین امضای 
این توافق نامه که در محل شرکت ارتباطات سیار 
ایران )همراه اول( برگزار شــد با اشاره به ظرفیت 
و توانمندی شــرکت های دانش بنیــان در تامین 
راهبردی ترین نیازهــای فناورانه صنعت مخابرات 
و ارتباطات سیار، عنوان کرد: پیوند توانمندی های 
شرکت های دانش بنیان با نیازهای فناورانه و نوآورانه 
می تواند به شکل گیری یک اقتصاد بزرگ منجر شود 
و در این مسیر معاونت علمی آماده است تا از ایجاد 
یک تعامل و پیوند میان شرکت های دانش بنیان و 
شرکت هایی که در حوزه های مورد نیاز اپراتورها و 

شرکت های ارائه دهنده  خدمات مخابراتی فعالیت 
می کنند، حمایت کند.

دهقانی با اشاره به این که توافق نامه ها یک گام فراتر 
از تفاهم نامه ها و در مرحله اجرایی و عملیاتی است 
و با قراردادها، کار را پیــش می برد، عنوان کرد: در 
رویکرد جدید معاونت علمی با تدوین توافق نامه ها، 
عدد و رقم، راهبرد و مسیر مشخص است و ذیل آن 

قراردادهای متنوع تعریف می شود.
معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهــوری با بیــان این که امیــد دارد این 
موافقتنامه زمینه ســاز کار عملیاتــی برای پیوند 
توانمندی  شرکت های دانش بنیان و فناور به حوزه 
ارتباطات سیار و شکل گیری یک بازار بزرگ در این 
حوزه باشــد، عنوان کرد: خوشبتانه این باورمندی 
در مدیران شرکت ارتباطات ســیار وجود دارد که 
همین باور هــم اولین و مهم ترین ســرمایه برای 

همکاری است.
وی افزود: ایــن توافق نامه فرصتی برای توســعه 
کسب و کارها است و فرصت های صندوق نوآوری 
و شکوفایی هم در این راستا بدون هیچ محدودیتی 
در اختیار این همکاری است. در این راستا تمامی 
ابزارها و امکانات راهبــردی را که در اختیار داریم، 
بدون هیچ محدودیتی در خدمت توسعه این حوزه 
قرار خواهیم داد. دهقانی ابــراز امیدواری کرد این 
توافق نامه در بازه زمانی تعیین شده، خروجی های 

ملموس قابل عرضه به مردم داشته باشد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس 
جمهوری با اشــاره به شکل گیری کمیته پیگیری 

مفاد توافق نامــه عنوان کرد: روند پیشــرفت این 
توافق نامه و قراردادهای ذیل آن، نخست در قالب 
سه بازه یک ماهه و در ادامه بازه های سه ماهه طی 

نشست هایی پیگیری می شود.
براساس توافق نامه همکاری توسعه  زیست بوم نوآوری، 
بازار و افزایش عمقی بومی سازی فناوری الکترونیک و 
میکروالکترونیک زیرســاخت های مخابرات سیار قرار 
است بنا بر قانون جهش تولید دانش بنیان، شرکت همراه 
اول از ظرفیت معافیت مالیاتی در راســتای حمایت از 
تکمیل زنجیره ارزش، توسعه محصولات جدید و افزایش 
مقیاس و تولید انبوه محصولات دانش بنیان اســتفاده 
کند.  جذب سرمایه سازمان های توسعه ای جهت توسعه 
تولیدات دانش بنیان حوزه های مذکور با عاملیت صندوق 

نوآوری و شکوفایی و ایجاد ظرفیت صادرات محصولات و 
دارایی های فکری تولیدشده در این حوزه، از دیگر موارد 

مطرح در این توافق نامه است.
افزایــش و ضریب بخشــی بــه تأمیــن مالــی در 
کلان پروژه های مربوط به توسعه  زیست بوم نوآوری 
و افزایش عمق بومی ســازی فنــاوری الکترونیک و 
میکروالکترونیک زیرساخت های حوزه های ارتباطات 
و فناوری اطلاعات از طریق هم سرمایه گذاری صندوق 
نوآوری و ایجاد ظرفیت تأمیــن مالی این صندوق با 
مشارکت شــبکه بانکی و بازار سرمایه کشور مطابق 
بند الف ماده ۱7 قانون جهــش تولید دانش بنیان تا 
سقف سه برابر آورده سرمایه شرکت همراه اول از دیگر 

موضوعات این توافق نامه است.

فناوری های نوظهور در زيست بوم فناوری اطلاعات توسعه می يابد

ورود دانش بنیان ها به تامین نیازهای الکترونیک
News kasbokar@gmail.com

مدیرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
گفت: بــا وجود انجــام اقداماتی در ۲ دهه گذشــته، 
موضوع شناسایی و ارزش گذاری دارایی های نامشهود 
شرکت های دانش بنیان و فناور در صورت های مالی آنها 

هنوز به طور کامل به نتیجه نرسیده است.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، عبدالمجید مرشدی روز دوشنبه 
اظهار داشت: این مساله زمانی خود را نمایان می کند که 
پس از گذشت دو دهه، این شرکت ها به چنان رشدی 
رســیده اند که دیگر منابع مالی و بودجه دولت، کفاف 
فعالیت توسعه  ای آنها را نمی دهد و در صورتی که نتوانند 
از منابع دیگری مانند بازار پول و بازار سرمایه تامین مالی 

انجام دهند، عملا رشدشان متوقف می شود.
وی با بیان اینکه از حدود ۲ سال پیش موضوعی به نام 
آسیب شناســی نظام ارزش گذاری مطرح شد، افزود: 
این موضوع در معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری و زیست بوم فناوری و نوآوری 
کشور مطرح شــد و ضرورت ایجاد نظام جدید ارزش 
گذاری دارایی های نامشــهود بیش از گذشته خود را 
نشان داد. به همین جهت روی ســه موضوع کار شد؛ 
شناسایی و ثبت دارایی نامشهود در صورت های مالی 
شرکت ها، نحوه ارزش گذاری و تجدید ارزیابی آنها و 

مرجع ارزش گذاری.
مدیرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
یادآور شــد: اینها، موضوعاتی هســتند که در تمام 
دارایی های اعم از مشهود و نامشهودی لحاظ می شود؛ به 
این عنوان که استانداردهای حسابداری، نحوه شناسایی 
و ثبت دارایی را نشان می دهند و بحث تجدید ارزیابی در 
قوانین و مقررات آمده است و شخصی که باید این اعداد 
و ارقام را تایید کند، هم در قانون وجود دارد؛ بنابراین 
آسیب شناسی و تشــکیل اتاق های فکر، ما را به این 
جمع بندی رساند که باید مسائل مرتبط با این سه مورد 
حل و فصل شود. این موارد در کنار هم موجب شد که 
ضرورت راه اندازی نظام جدید ارزش گذاری در کشور و 
زیست بوم علم و فناوری بیش از گذشته احساس شود.

مرشدی تصریح کرد: در همین راستا از ۲ سال پیش با 
توجه به مصوباتی که در آیین نامه وزارت اقتصاد در سال 
۱۴۰۱ تحت عنوان سال دانش بنیان لحاظ شد، سعی 
کردیم وظایف هر دستگاه در این رابطه را مشخص کنیم 
و دبیرخانه اجرایی سازی این قانون که در وزارت اقتصاد 

تشکیل شد، چند مورد را پیگیری کرد.
وی، نخستین موضوع پیگیری شــده را بحث اصلاح 
استاندارد شــماره ۱7 که مربوط به دارایی نامشهود 

شــرکت های دانش بنیان و نحوه شناسایی آن است، 
عنوان کرد و گفت: استانداردهای حسابداری موجود 
در ایران، ترجمه اســتانداردهای حسابداری هستند 
که در دنیا مورد استفاده قرار می گیرد. این استانداردها 
بسیار دقیق تدوین شده اند و همه موارد در آنها لحاظ 
شده است، اما نکته ای که در مورد استاندارد شماره ۱7 
وجود داشت این بود که وقتی در فضای فعلی اقتصاد 
ایران می خواستیم آن را اجرا کنیم، یک سری ابهامات 
وجود داشت. مدیرکل دفتر تأمین مالی و سرمایه گذاری 
معاونت علمی ریاست جمهوری ادامه داد: در بند ۴۴ 
استاندارد شماره ۱7 مواردی درج شده که باید تمام آن 
شرایط برای شناسایی هزینه های توسعه به عنوان دارایی 
نامشهود توسط شرکت احصاء و توسط حسابرس آن 
تایید شود، شرکت هایی که با آنها در زیست بوم فناوری 
و نوآوری صحبت کردیم و حسابرسانی که حسابرسی 
این شرکت ها را به عهده داشتند، متفق القول بودند که 
این شش موردی که در بند ۴۴ وجود دارد، دارای ابهام 

است و باید کاملا شفاف شود.
مرشــدی افزود: نکته جالب این اســت زمانی که با 
شرکت هایی که توانسته بودند این دارایی نامشهود را در 
حساب هایشان لحاظ کنند، صحبت شد همگی اذعان 
کردند که توانسته اند با حسابرس شان در رابطه با این 
شش مورد توافق کنند. پس یعنی استاندارد، ظرفیت این 
کار را داشت ولی یک سری ابهامات بود که همچنان بقیه 

شرکت ها نمی توانستند از آن استفاده کنند.
وی برگزاری جلســات با شــرکت های دانش بنیان، 
مدیران و حسابرســان آنها را از جمله اقدامات صورت 
گرفته برشمرد و خاطرنشــان کرد: با صاحب نظرانی 
که در این حوزه کار می کردنــد، صحبت کردیم و در 
آخر به این جمع بندی رسیدیم که باید دو کار در مورد 
این استاندارد انجام دهیم؛ یکی اینکه بند ۴7 استاندارد 
شماره ۱7 را اصلاح کردیم اما همانگونه که پیش بینی 
می شد سازمان حسابرسی تغییر در بندهای استاندارد 
را قبول نمی کرد. پیشنهاد سازمان حسابرسی این بود که 
یک رهنمود به استاندارد شماره ۱7 اضافه شود که این 
رهنمود در قالب نمونه شواهد تحت عنوان پرسش ۱۳۰ 

به استاندارد شماره ۱7 افزوده شد.
این مســوول در معاونت علمی ریاست جمهوری در 
توضیح این موضوع اظهار داشت: ابهاماتی که در برخی 
از مباحث استانداردهای حسابرسی وجود دارد، در قالب 
پرسش و پاسخ توسط سازمان حسابرسی، پاسخ داده 
می شود و این پرسش و پاسخ در سایت این سازمان درج 
می شود. این پرسش و پاسخ دقیقا در ادامه استاندارد 
است؛ درست است شاید تغییری در ادبیات استاندارد 
انجام نگیرد ولی عملا این نمونه شــواهد به استاندارد 

اضافه شده و می تواند کمک کند که این حساب ها در 
مرحله اول شناسایی و ثبت شوند.

مرشــدی نحوه ارزش گذاری دارایی های نامشهود را 
موضوع دیگری دانست که با همکاری وزارت اقتصاد روی 
آن کار شده است و گفت: روش های مختلفی با اتکا به 
منابع مختلف خارجی تهیه و ترجمه و به کار گرفته شد، 
اما نکته بسیار مهم این است که هیچ کدام از این روش ها 
توسط یک سازمان یا نهاد واحد تدوین یا انتشار پیدا نکرده 
و به همین دلیل هر یک از سازمان ها یا نهادها با توجه به 
سلیقه و درک خودشــان از موضوعات در زمینه ارزش 
گذاری کار می کنند. وی ادامه داد: با توجه به وجود این 
مسایل، باردیگر بررسی ها و جلسات مختلف کارشناسی 
برگزار شد و متفق القول این نتیجه حاصل شد که باید 
یک دستورالعمل واحد برای نحوه ارزش گذاری داشته 
باشــیم. مدیرکل دفتر تأمین مالی و ســرمایه گذاری 
معاونت علمی ریاست جمهوری با بیان اینکه این موضوع 
در دســتور کار این معاونت قرار گرفت، اظهار داشت: 
در همین راســتا کمیته تخصصی تشکیل و جلسات 
کارشناسی بسیاری برگزار شد و نسخه ای که مورد تایید 
سازمان حسابرسی بود، تهیه شــد که با امضای معاون 
علمی رییس جمهور و وزیر امور اقتصادی و دارایی ابلاغ 
خواهد شد. این ابلاغیه می تواند دستورالعمل یکسان و 
قابل استنادی برای اشخاصی باشد که در زمینه ارزش 
گذاری شرکت های دانش بنیان و فناور فعالیت می کنند.
مرشدی، تعیین مرجع ارزش گذاری را موضوع سوم 
و مهم ترین نکته در ایجاد نظــام جدید ارزش گذاری 
ارزیابی کــرد و افزود: طبق قوانیــن و مقررات، کانون 
کارشناسان رسمی دادگســتری مرجع ارزش گذاری 
انواع دارایی هاست که در قانون تجارت و در آیین نامه 
ماده ۱۴۹ یا ۱۴7 مالیات های مستقیم در مورد تجدید 
ارزیابی به وظیفه کانون کارشناسان رسمی دادگستری 
در این زمینه اشاره شده اســت. وی به انجام مذاکرات 
مختلف با کانون کارشناسان دادگستری در مورد این 
موضوع اشاره کرد و گفت: تقریباً ۸۰ سال از عمر این 
کانون می گذارد و کارشناســان این کانون، بار انجام 
معاملاتی که در سازمان بورس و بانک ها انجام می شود 
را بسیار زیاد به دوش کشیده اند. در همین حال تنها 
نکته ای که با کانون کارشناسان دادگستری داشتیم، 
عدم آشنایی بعضی از کارشناسان با این اصطلاحات بود.
این مسوول در معاونت علمی ریاست جمهوری ادامه داد: 
در مذاکرات انجام شده این نتیجه حاصل شد که اگر یک 
گروه ویژه به عنوان گروه دانش بنیان و فناور به گروه های 
کارشناسان رسمی اضافه شود، این مشکل حل خواهد 
شــد؛ زیرا به عنوان یک گروه وارد دســتور کار کانون 
می شــد و طبق آن امکان برگزاری آزمون برای جذب 

کارشناسان مختلف وجود داشــت. مرشدی در عین 
حال تشکیل این گروه را بسیار زمان بر دانست و تصریح 
کرد: به همین جهت تصمیم گرفتیم که در مرحله اول با 
همکاری کانون کارشناسان دادگستری استان تهران، 
کمیسیونی به عنوان کمیسیون کارشناسان دانش بنیان 
و فناور تشکیل دهیم. کاری که این کمیسیون باید در 
وهله نخست پیگیری کند، تشــکیل گروه در کانون 

کارشناسان دادگستری است.
وی با بیان اینکه تشــکیل این گروه حدود دو تا ســه 
سال طول می کشــد، گفت: در این مدت کمیسیون 
کارشناســان دانش بنیان و فناور در صورت ارجاع کار 
از سمت شرکت های دانش بنیان و فناور که می تواند از 
سمت معاونت علمی و صندوق نوآوری و شکوفایی باشد، 
برای ارزش گذاری دارایی شــرکت ها یک کمیسیون 
تشکیل می دهد. این کمیســیون شامل کارشناسان 
رسمی دادگســتری و کارشناسان زیست بوم فناوری 
و نوآوری کشــور اســت. مدیرکل دفتر تأمین مالی و 
سرمایه گذاری معاونت علمی ریاست جمهوری افزود: 
با این حرکت علاوه بر اینکه کارشناســان رســمی با 
ادبیات و الزامات زیست بوم علم و فناوری کشور آشنا 
می شــوند، کارشناســانی هم که طی این مدت کار 
ارزش گذاری دارایی های نامشهود شرکت ها را انجام 
می دهند، وارد بحث کانون کارشناســان رسمی شده 
و این تعاملات برقرار می شود. در نهایت می توانیم از 
ظرفیتی که کارشناسان رسمی دادگستری در قوانین و 
مقررات دارند، برای ارزش گذاری دارایی های نامشهود 

شرکت های دانش بنیان از منظر قانونی استفاده کنیم.
مرشدی اظهار داشت: پیش بینی ما این است که با سه 
اقدام انجام شده در ســال جاری تعداد قابل توجهی از 
شــرکت های دانش بنیان و فناور در صورت های مالی 
۱۴۰۲ خود، بتوانند هزینه های توسعه را به جای ثبت 
در هزینه ها به عنوان دارایی های نامشهود ثبت کنند. بعد 
از این مراحل هم با توجه به دستورالعمل ارزش گذاری 
و مرجع ارزش گذاری بتوانیم بحث های تجدید ارزیابی 
و شناسایی ارزش واقعی دارایی نامشهود شرکت های 

دانش بنیان را انجام دهیم.
وی با تاکید بــر اینکه تمامی اقدامات انجام شــده در 
حدود ۲ ســال، حدود ۱۵ تا ۲۰ درصد کار بوده است، 
گفت: بقیه موارد شــامل مراوده با فعالان بازار سرمایه 
و فعالان بازار بورس در جهت قبــول کردن این اعداد 
و ارقام اســت. همچنین درج تاثیر این اعداد و ارقام در 
اعتبارسنجی شرکت های دانش بنیان و فناور به قوت 
خود باقی است که اگر این زیرساخت شکل بگیرد، می 
توانیم شاهد تقویت و استفاده شرکت های دانش بنیان 

از این بستر باشیم.

یک شرکت دانش بنیان موفق به ساخت دستگاه 
ریموت کنترل هوشمندی شــد که می تواند به 
صورت اینترنتی و پیامکی لــوازم برقی را کنترل 
کند. به گزارش معاونــت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهــوری، محمدمهدی 
رضاپور، مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان با اشاره 
به اهمیت اینترنت اشیاء و سامانه های هوشمند در 
دنیای امروز گفت: با توجه به نیاز روزافزون صنعت 
ســاختمان به بهره گیری از سامانه های هوشمند 
کنترل انرژی در ساختمان های اداری، تجاری و 
مسکونی، مهندسان ما با تلاش خود موفق شدند تا 

به فناوری ساخت و تولید دستگاه ریموت کنترل 
هوشمند دست پیدا کنند.

وی در ادامه به بیان نحــوه کار و قابلیت های این 
دستگاه پرداخت و گفت: این دستگاه یک کنترل 
اینترنتی- پیامکی لوازم برقــی )کولر، تلویزیون، 
بخاری و…( از طریــق ir )دقیقا همانند ریموت 
دستگاه مورد نظر( و بدون نیاز به تغییر سیم کشی 
است. این دستگاه قابلیت ذخیره شش عدد ریموت 
کنترل ir بدون محدودیت در نوع و برند محصول، 
ارتباط با دستگاه از طریق اینترنت و پیامک، امکان 
زمان بندی ارســال دســتور )جهت مناطقی که 

پوشش آنتن وجود ندارد(، سنسور تشخیص دمای 
داخلی و مشاهده آنلاین دمای محیط و اپلیکیشن 

اندروید جهت سهولت ارتباط با دستگاه را دارد.
مدیرعامل این شــرکت دانش بنیــان در رایطه 
با تفاوت های  این دســتگاه بــا نمونه خارجی اش 
گفت: قیمت دستگاهی که توسط شرکت ما تولید 
می شود چیزی حدود یک ســوم نمونه خارجی 
آن است. از سمت دیگر ســرورهای دستگاه های 
ما در داخل کشــور اســت و این باعث می شود تا 
بتوانند دسترســی بهتری به کاربران ارائه دهند. 
محصول شــرکت ما بر خلاف نمونه خارجی اش 

برای محصــولات داخلی تولید شــده اســت و 
تطبیق پذیری بهتــری دارد. ریموت کنترل های 
شــرکت ما علاوه بر وای فای با سیمکارت نیز کار 
می کند که این قابلیت برای اســفاده در مناطقی 
 که اینترنت بی ســیم وجود ندارد، مزیت بزرگی

 به حساب می آید.
رضاپور در پایان افزود: مهندسان ما به تازگی موفق 
به تولید دستگاه مانیتورینگ خورشیدی نیز شده 
اند. ما امیدوار هستیم تا با دریافت تسهیلات بتوانیم 
این دو محصول را یه تولید انبوه برسانیم و کشور را 

از واردات نمونه های خارجی بی نیاز کنیم.

ارزش گذاری دارايی های نامشهود دانش بنيان ها به سرانجام نرسيد

اعمال سلیقه در ارزش گذاری دارایی نامشهود شرکت ها

کنترل اینترنتی و پیامکی لوازم برقی با ریموت کنترل هوشمند ایرانی


